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 اگر انتخابات نظام صنفی رایانه ای استان 
تهــران را به یــک صحنه نمایش تشــبیه 
کنیم اکنون دیگر در حال نزدیک  و نزدیک تر شدن 
به نیمه پایانی آن هستیم. با اعلام فهرست صنف 
ســرآمد، تقریبــاً چهــره و آرایــش انتخاباتــی برای 
تعیین هفتمین هیئت مدیره نصر تهران مشخص 

شده است.

 تیم هم آفرینی در ابتدای هفته گذشــته 
فهرست انتخاباتی خود را رسماً اعلام کرد 
و صنف سرآمد نیز در یک گردهمایی انتخاباتی که 
جمعه شب برگزار شد، از فهرست انتخاباتی خود 
رونمایی کرد. اگــر بخواهیم نگاهی بــه این آرایش 
انتخاباتی داشته باشــیم به چند نکته باید توجه 

کنیم.

 در گام اول بایــد گفــت کــه 
صنــف ســرآمد را می تــوان 
ری برندینگــی از نصــر فراگیــری 
دانســت کــه در انتخابــات گذشــته 
حاضــر شــد و اکثریت کرســی های 
هیئت مدیره را به هم آفرینی واگذار 
کرد. این در شرایطی است که به نظر 
می رســد، نصــر فراگیــر حتــی همه 
اعضای گذشــته خــود را نتوانســته 
حفظ کند و با خود به انتخابات بیاورد بلکه برخی 

از آنها به تیم هم آفرینی کوچ کرده اند.

 نصر فراگیر تلاش کرده با تغییر نام خود 
یــک تاکتیــک را دنبــال کنــد و خــود را به 
عنوان چهــره بازنــده دوره قبل معرفــی نکند بلکه 
خود را رقیبی برای هم آفرینی پوزیشن کند تا از این 
طریق هــم دوره قبل را به فراموشــی بســپارد و هم 
خود را بــه عنــوان گروهی کــه قصــد دارد چهره ای 

متفاوت از خود به نمایش بگذارد، معرفی کند.

 نکته دیگری که در خصوص سرآمد وجود 
دارد در خصــوص حمایت طیف ســنتی 
نصر از این گروه است. شنیده ها و شواهد حاکی از 
آن اســت که این گــروه توانســته افــرادی همچون 
ناصرعلی سعادت، سهیل مظلوم و پرویز رحمتی 
را کــه بــه نوعــی مدیــران و فعــالان قدیمــی صنف 

هستند، کنار خود قرار دهد.

 هنگامی که چنین اتفاقــی رخ می دهد و 
طیف سنتی صنف در چنین مسیری قدم 
برمی دارد، چنین برداشت می شود که این بخش از 
فعالان از دوره گذشته دل خوشی ندارند و به نحوی 
آنها را مهمانانی ناخوانده می دانند که وارد صنف 
شدند و حالا باید شرایط تغییر پیدا کند و این روند 
نبایــد ادامــه یابــد. هرچنــد افــرادی همچــون 
امیرحســین ســعیدی نائینــی بــه نحــوی تــلاش 
کرده اند، در هر دو سر طیف قرار بگیرند و به نحوی 
پدرانــه و میاندارانــه فعالیــت انتخاباتــی داشــته 

باشند.

 اما موضوع دیگری که در لیست سرآمد 
بسیار نمایان اســت، حضور علی حکیم 
جوادی در صدر این لیست است. حکیم جوادی 
در دوره ششم نیز نامزد انتخابات بود اما در نهایت 
تصمیم به انصراف گرفت ولی حالا به نظر می رسد 
قصد دارد وارد این رقابت شــود و به احتمال زیاد، 
حضور به عنوان رئیس نصر کشور را برای خود در 
نظر گرفته است. اما نباید این واقعیت را فراموش 
کرد حضــور فــردی مانند علــی حکیم جــوادی در 
صدر فهرســت انتخاباتی خود می تواند یک قمار 

جدی در مسیر این انتخابات باشد.
ادامه در صفحه 4

INTROسرآغاز

انتخابات نصر تهران به پرده پایانی نزدیک می شود

کدام تاکتیک پیروز است

علیه دو پلتفرم عمده توزیع دارو اعلام جرم شد

دردسر تازه
پلتفرم های توزیع دارو و سلامت

روز سه شــنبه ۱۴ آذر، مســعود ستایشی، ســخنگوی قوه 
قضائیه، در یک نشست خبری اعلام کرد که این قوه برای 
دو پلتفرم عمده توزیع دارو به دلیــل فروش داروی قاچاق 
قرار جلب به دادرسی صادر کرده است. ستایشی در این 

نشست نامی از دو پلتفرم مذکور نبرد.
طبق گفته های ســخنگوی قــوه قضائیه، این اقــدام در پی 
گزارش هایی از ســوی معاونت غذا  و داروی دانشگاه علوم 

پزشکی شهید بهشتی و ایران صورت گرفته است.
سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد که برای دو پلتفرم توزیع 
دارو به دلیــل توزیــع داروی قاچاق قرار جلب به دادرســی 
صادر شده است. او همچنین از برخورد با داروخانه هایی 

که با پلتفرم های متخلف همکاری کرده اند، خبر داد.

ستایشــی در خصوص اقدامات دســتگاه قضائــی درباره 
تخلفات فروش بدون مجــوز دارو در پلتفرم ها عنوان کرد: 
»گزارش هایــی از معاونــت غــذا و داروی دانشــگاه علــوم 
پزشــکی شــهید بهشــتی و ایــران ارســال شــده و پرونــده 
گزارش هــا را به دادســرای انقلاب ویژه رســیدگی به جرائم 
پزشکی ارسال کرده ایم.« او ادامه داد: »دو سکوی عمده 
توزیع دارو مورد تعقیب کیفری قرار گرفتند و متعاقباً پس 
از اعلام جرم برای مدیران این سکوها و داروخانه هایی که 
مبادرت به همکاری و فروش بدون نســخه دارو کردند، به 
اتهام حمل، فروش و نگهداری داروهای قاچاق، قرار جلب 
به دادرسی صادر شد و پرونده متضمن کیفرخواست نیز 

به دادگاه انقلاب ارسال شد.«

مدیرعامل سپ در ماراتون برنامه نویسی تلفن همراه کشور عنوان کرد

فقط ۱۰ درصد تراکنش ها
از طریق ATM انجام می شوند

یازدهمیــن ماراتــون برنامه نویســی تلفــن همراه کشــور 
)MPM۱۱( روز ۱۵ آذرماه، در صندوق نوآوری و شکوفایی 

ریاست جمهوری آغاز به کار کرد.
در افتتاحیــه ایــن برنامــه، احســان ترکمــن، مدیرعامل 
ســپ بــا اشــاره بــه ضریــب نفــوذ روزافــزون موبایــل 
توضیــح داد: »در اوایــل دهــه ۸۰، بیــش از ۸۰ درصــد 
تراکنش هــای صنعــت از طریــق ATM انجام می شــد و 
مابقی به وسیله کارت خوان بود. اما امروز این نسبت ها 
کاملاً برعکس هســتند. امروزه ۸۰ درصد تراکنش ها از 
طریق کارت خوان، ۱۰ درصد از طریق موبایل و ۱۰ درصد 
از طریق ATM انجام می شــود و پیش بینی می کنیم که 
در چند سال آینده، موبایل ترند شود. تنها گزینه ای که 
الان در موبایــل وجــود نــدارد، پرداخت اســت. در حال 
حاضر NFC بــرای پرداخت آســان نداریــم. در دنیا این 
روند آغاز شــده و مــا هم قطعــاً بــه این ســمت خواهیم 

رفت.«
 او در ادامه گفت: »مفتخریم که امروز در کنار دانشگاه 
شــریف و صنــدوق شــکوفایی و نــوآوری هســتیم. 
صنــدوق نــوآوری در خیلــی از شــرکت های اســتارتاپی 

ســرمایه گذاری کرده و ریســک زیــادی را متحمل شــده 
اســت. امروز نتیجه این ســرمایه گذاری ها و تحولاتی را 

که در ایران ایجاد کرده اند، می بینیم.«
 ترکمــن ادامــه داد: »جایــگاه برتــر خــود در خاورمیانــه و 
کسب رتبه دوازدهم در جهان را مدیون زحمات همکاران 
نخبه خود هســتیم.« مدیرعامل ســپ، ضمــن تأکید بر 
اهمیــت بحــث تحقیــق و توســعه به شــرکت اپل اشــاره 
کرد اظهار داشــت: »شــرکت اپل ۳۰ درصد از سود سال 
گذشــته خود را در بحــث تحقیق و توســعه هزینــه کرده 
است. متأســفانه ما در ایران به این بخش اصلاً توجهی 
نداریم. اما شاهد هســتیم که اپل نیازهای مشتری ها را 
حتی قبل از خودشــان می داند و محصولاتــش را بر این  
اســاس می ســازد. این امر حاصــل اســتفاده از نیروهای 
خلاق و نوآوری و رشــد بخش تحقیق و توسعه است. در 
ایران به عنــوان هزینه به ایــن بخش نگاه می  شــود و فکر 
می کنیــم نباید این هزینــه را متحمل شــویم. در واقع در 
جای بــدی صرفه جویی می کنیم.« او با مقایســه جایگاه 
فعلی شــرکت هایی مثــل نوکیا، اپل و سامســونگ تأکید 

کرد که خلاقیت و نوآوری جایگاه ویژه ای دارد. 
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جشنواره یلدایی ایرانسل
ایرانســل در جشــنواره  ای، بــه 
خریــداران مودم هــای ســازمانی کــه در 
آذرمــاه ۱۴۰۲، اولیــن خریــد خــود را در 
فروشگاه سازمانی ایرانسل ثبت کنند، ۲۰ 

گیگابایت اینترنت هدیه می دهد.

حمایت اسنپ از ۱۸ هزار راننده 
معلول 

اســنپ اعلام کــرد، بیــش از ۱۸ هــزار کاربر 
راننــده  دارای معلولیــت در ناوگانــش کار 
می کنند. این افراد بیش از ۳۱ میلیون سفر 

اسنپی داشته اند.

چاپ دوم کتاب راهبری تحول 
دیجیتال

انتشــارات راه پرداخــت از انتشــار چــاپ 
دوم کتــاب »راهبــری تحــول دیجیتــال« 
بــا حمایــت شــركت فنــاوری اطلاعــات و 
ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ( خبر داد.

IPv6 پشتیبانی ابر دراک از
 ،CDN ابــر دراک در ســرویس
پشتیبانی از IPv6 را فعال کرد. این شرکت 
عنــوان می کنــد کــه IPv6، آخریــن نســل 

پروتکل اینترنت است.

هفتمیــن دوره انتخابات نصــر تهــران، در تاریخ ۲۸ آذر 
۱۴۰۲ برگزار خواهد شد. این در حالی است که تا هفته 
گذشــته چنــدان فضــای انتخاباتــی شــفاف و روشــنی 
حاکم نبود اما رفته رفته با روشــن شــدن فهرســت های 

انتخاباتی، فضا برای رأی دهندگان شفاف می شود.
در ابتدا تیم هم آفرینی صنفی که می توان گفت لیست 
برنــده انتخابــات دوره ششــم بودند، فهرســت خــود را 
منتشــر کردند که به نظر می رســد در آن تلاش شــده با 
ترکیب متنوعی از افراد حاضــر در هیئت مدیره فعلی و 
همچنین افراد جدید بار دیگر موقعیت خود را در صنف 
تثبیت کنند. اما در ســوی دیگر لیســت صنف سرآمد 
قرار دارد که جمعه شب در مراسمی از لیست خود برای 
حضور در انتخابات رونمایی کرد که گمان می رود با این 
ترکیب، قصــد دارد بــار دیگر قــدرت را به ســمت طیف 

سنتی اعضای نظام صنفی سوق دهد.
اعضای هیئت مدیره ســازمان نظام صنفــی رایانه ای از 
سه شاخه »شرکت ها«، »فروشــگاه ها« و »مشاوران« 
تشکیل شــده اســت. آن گونه که ســازمان نظام صنفی 
رایانــه ای اســتان تهــران اعــلام کــرده، حــدود 6۵ نفر در 
شــاخه شــرکت ها، ۵ نفر در شاخه فروشــگاه ها، ۱۴ نفر 

در شــاخه مشــاوران و 6 نفــر نیــز بــرای بــازرس کاندیدا 
شده اند.

 اعضای تیم هم آفرینی صنفی
تیــم هم آفرینی فهرســت انتخاباتــی خــود را در ابتدای 
هفته گذشــته معرفی کرد که در آن تلاش کرده در تمام 
شــاخه ها به صورت جدی حضور داشــته باشد و حتی 
برای بخش فروشــگاه ها نیــز نامزد خــود را معرفی کرده 

است.
تیم هم آفرینی در شاخه مشاوران نیز سه نفر را معرفی 
کــرده کــه دوتــن از آنهــا هم اکنــون عضــو هیئت مدیــره 

سازمان هستند .
در شاخه فروشــگاه ها اگرچه دو کرسی در هیئت مدیره 
وجود دارد اما تیم هم آفرینی ترجیح داده تا با یک نامزد 
در این شــاخه پا به میدان بگــذارد؛ نامزدی کــه در دوره 
گذشــته خارج از تیم هم آفرینی وارد هیئت مدیره شــد 

اما در این دوره کنار تیم هم آفرینی قرار گرفته است.

 اعضای ائتلاف صنف سرآمد
ائتلاف صنف سرآمد در نهایت جمعه شب از اعضای 

خــود رونمایــی و فهرســت نهایی خــود بــرای حضور در 
انتخابات را  منتشر کرد.

فهرستی که به نظر می رسد مورد حمایت طیف سنتی 
ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای اســت و در نهایــت بــا 
سرلیســتی علــی حکیم جــوادی پا بــه میــدان رقابت با 

هم آفرینی گذاشته است.
لیســت ســرآمد را می تــوان ترکیبــی از اعضــای برخــی 
کمیســیون ها، اعضــای هیئت مدیــره نصــر تهــران و 
همچنین برخی اعضای ادوار گذشته هیئت مدیره نصر 
دانســت. نامزدهــای ائتــلاف صنف ســرآمد در شــاخه  
شرکت ها  را نیز می توانید در جدول زیر مشاهده کنید.

در شــاخه مشــاوران نیز لیســت صنف ســرآمد، سعی 
کرده با ترکیبی کامل وارد میدان شود و حتی دبیر فعلی 
نصر تهران را به عنوان یکی از نامزدهای شاخه مشاوران 

در فهرست خود معرفی کرده است.
اما صنف سرآمد به نظر علاقه ای برای حضور در شاخه 
فروشگاه ها نداشته و فردی را برای حضور در این شاخه 
معرفی نکرده که البته شاید این شــاخه را به بخشی از 
فروشــگاه دارانی که قصد دارند به صورت مستقل وارد 

انتخابات شوند، واگذار کرده است.

آرایش انتخاباتی هفتمین دوره هیئت مدیره سازمان نصر استان تهران مشخص شد

سرآمددرمقابلهمآفرینی

 کاندیداهای شاخه  شرکت ها - تیم هم آفرینی

سمت کنونی در سازمان نصر تهراننام کاندیدا

عضو هیئت مدیرهاشکان امیرزاده ابراهیمی

عضو هیئت مدیرهامیرمسعود اسکوئی لر

رئیس هیئت مدیرهحسین اسلامی

عضو هیئت مدیرهمجید اورعی

عضو علی البدل هیئت مدیرهحمید بابادی نیا

عضو کمیسیون نرم افزارهای پیشرفته سازمانیحمید بهنگار

رئیس کمیسیون ساخت مراکز دادهمحمد دین محمدی  آذری

–حسین ریاضی

نائب رئیس کمیسیون آموزش و پژوهشصائبه سلوکی

عضو علی البدل هیئت مدیرهسیدمحمدعلی شریفی الحسینی

عضو هیئت مدیرهعلیرضا عابدی نژاد

عضو هیئت مدیرهآیدین عدالت

–مهدی  علی اکبریان

عضو هیئت مدیره  و رئیس کمیسیون فین تکرضا قربانی

عضو هیئت مدیرهفرهاد کرم زاده

 کاندیداهای شاخه  شرکت ها - صنف سرآمد

سمت کنونی در سازمان نصر تهراننام کاندیدا

–علی حکیم جوادی

رئیس شورای انتظامیحمید فروزنده

رئیس کمیسیون افتابهناز آریا

آزاد معروفی
 عضو هیئت مدیره 
و دبیر نصر کشور

عضو هیئت مدیرهاحسان زرین بخش

مظاهر مرجانی
رئیس کمیسیون پایانه های 

فروشگاهی

مهدی صادق
عضو کمیسیون نرم افزارهای 

پیشرفته سازمانی

عضو کمیسیون تأمینمحمدرضا کاظمی

عضو کمیسیون تأمینسهیل ترکان

رئیس کمیسیون سخت افزارمسعود شکرانی

عضو کمیسیون افتاکیان یزدانیان

رئیس کمیسیون CRMحسام اسدی

مهدی خدادادی
 دبیر کمیسیون

سلامت دیجیتال

عضو کمیسیون فین تکمصطفی امیری

عضو کمیسیون افتاهدا حمزه لو

کاندیداهای شاخه  مشاوران - صنف سرآمد

سمت کنونی در سازمان نصر تهراننام کاندیدا

عضو علی البدل  هیئت مدیرهمحمدحسین گلستانه

عضو کمیسیون افتامحدرضا مهرآزما

دبیرعلیرضا کشاورز جمشیدیان

کاندیداهای شاخه  مشاوران - تیم هم آفرینی

سمت کنونی در سازمان نصر تهراننام کاندیدا

نائب رئیس هیئت مدیرهصادق فرامرزی

عضو هیئت مدیرهمحمدرضا قلعه نوی

-نرجس مفیدی

 کاندیداهای شاخه  فروشگاه ها - تیم هم آفرینی

سمت کنونی در سازمان نصر تهراننام کاندیدا

عضو هیئت مدیرهمحمد متشرعی
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ادامه از صفحه 2

 کدام تاکتیک
پیروز است

تیــم  امــا  مقابــل  طــرف  در   
هم آفرینی قرار دارد کــه به نظر 
می رســد قصد نداشــته وارد بازی طیف 
ســنتی نظام صنفی در انتخابات شــود، 
چرا که مذاکراتی جدی در مســیر ایجاد 
یــک فهرســت واحــد بــه ســبک ســنتی 
ادوار گذشــته نظام صنفی وجود داشته 
امــا مجموعــه شــواهد نشــان می دهــد، 
اعضای هم آفرینی هرگونه توافق در این 

مسیر را نپذیرفته اند. 

 برگ برنده هم آفرینی اما در این 
انتخابات دقیقاً نقطه ای اســت 
که توانســته برای اعضای تیم مقابل در 
دوره گذشــته،  در تیم جدید خود جا باز 
کنــد و بــه نحوی بــا حضــور ایــن اعضای 
جدید تیم گذشــته خــود را تقویت کند. 
مهم تریــن اقدامــی کــه در ایــن مســیر 
صورت گرفته حفظ تیم برنده دوره پیش 
انتخابــات اســت و حــالا تیمــی شــکل 
گرفته که عمر آن رفته رفته بیش از ســه 
ســال می شــود و تنهــا بــرای انتخابــات 

شکل نگرفته است.

 در فهرســت هم آفرینــی، مثــل 
دوره گذشــته هیــچ سرلیســتی 
وجود ندارد و هم آفرینی بر مبنای حروف 
الفبا لیســت داده کــه در قدم اول نشــان 
می دهــد اولویــت ایــن تیــم پیــروزی در 
انتخابــات اســت و ســپس بــرای مراحــل 
بعــدی و تعییــن تکلیف ریاســت صنف 
اقدام خواهند کرد. اما ریســک بزرگی که 
هم می تواند برای هم آفرینی تهدید باشد 
و هم فرصت، عدم همراهی طیف سنتی 
صنف با آنها است، چون انرژی ای که باید 
برای کسب رأی بگذارند، قطعاً بیشتر از 

طرف مقابل خواهد بود.

دو  حضــور  آخــر،  کلام  در   
فهرست قدرتمند در انتخابات 
نصر از چند جنبه بســیار حائز اهمیت 
است. اول اینکه صنف رایانه ای کشور را 
پویا نشان می دهد و همچنین مشخص 
می کنــد، صنف بــه حــدی افــراد بالغ در 
اختیار دارد کــه حائز شــرایط نمایندگی 
بیــش از 9 هــزار عضــو ایــن ســازمان 
هستند. بنابراین، علی ر غم این رقابت، 
باید از نتیجــه ای که در انتخابــات به هر 
نحــوی رقــم می خــورد مراقبــت کــرد تــا 
لطمــه ای به اعتمــاد افرادی که بــرای این 

صنف هزینه می کنند، وارد نشود.

INTROسرآغاز

کار نکردن را هم تمرین کنیم
مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار در رویداد زندگی با مگاترندها عنوان کرد

سید محمدحســین ســجادی نیری، مدیرعامل 
تکنوتجــارت و بنیان گــذار و عضــو هیئت مدیــره 
داویــن دومیــن ســخنران رویــداد زندگــی بــا 
مگاترندهــا بــود و دربــاره آینده نــگاره مگاترندهــا 

صحبت کرد.
او بــا نمایــش تصویــر عنکبــوت، مورچــه و زنبور،  
نوع مواجهه افراد بــا مگاترندها یا ابرروندها را به 
رفتار هر کدام از این موجودات تشبیه کرد و بیان 
داشت: »در مواجهه با مگاترندها می توان مانند 
مورچه عمل کرد و همان طور که او هرچه می یابد 
را انبار می کند، از هیچ ترندی به راحتی نگذشت 

و همــه را امتحــان کرد. می تــوان ماننــد عنکبوت 
رفتاری گوشه نشــینانه داشــت و منتظــر افتادن 
ترند به دام بود. اما می توان مانند زنبور که رفتاری 
انتخابــی در طبیعت دارد بــا مگاترندهــا برخورد 
کــرد.« به اعتقــاد ســجادی نیــری، درســت ترین 
برخورد بــا مگاترندها و ابرروند هــا انتخابی عمل 
کردن است و باید در مواجهه با موضوعات جدید 
ماننــد زنبور عمــل کــرد. مدیرعامــل تکنوتجارت 
در ادامه با اشــاره به برخی از ابرروندها در دنیای 
امروز گفت: »فناوری ها به خودی خود بر زندگی 
افراد تأثیــر نمی گذارند، بلکه مجمــوع فناوری ها 

در مواجهه 
با مگاترندها 

انتخاب گر باشیم
مدیرعامل تکنوتجارت از نحوه 

مواجه با مگاترندها می گوید

سیزدهمین رویداد چامه، پنج شنبه ۱۶ آذرماه با موضوع 
بررســی تأثیر مگاترندهــا )ابرروندهــا( در زندگــی و رفتار 
انســان مدرن برگــزار شــد. ســخنرانان این رویداد ســید 
محمدحســین ســجادی نیا، مدیرعامــل تکنوتجــارت و 

بنیان گذار و عضــو هیئت مدیره »داوین«؛ رضــا قربانی، 
مؤســس کارخانــه نــوآوری رســانه »راه کار« و رئیــس 
کمیســیون فین تــک نصر تهــران؛ نــدا ســپانلو، مجری و 
برنامه ساز فناورانه و امیر شکوهی نیا، مدیرعامل صندوق 

ســرمایه گذاری »ایجــاد« و بنیان گــذار شــتاب دهنده 
»پیشران« بودند که هر کدام از زاویه متفاوتی به موضوع 

مگاترندها پرداختند.
در بخــش پایانــی ســیزدهمین رویــداد چامــه نیــز علــی 
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شــریعتی مقدم، بنیان گــذار گــروه نوین زعفــران و رئیس 
کمیســیون کســب وکارهای دانش بنیــان و اقتصــاد 
دیجیتال اتــاق خراســان رضــوی از تجربــه اش در فرایند 

موفقیت کســب وکار خود گفــت. مگاترندها 
یــا ابرروندهــا، تغییــرات بــزرگ  و گســترده ای 
هســتند کــه گاهــی می تواننــد کل جهــان را 
تحت تأثیر قــرار دهند. ابرروندهــا می توانند 
در مســائلی ماننــد رشــد فنــاوری، تغییــرات 
حتــی  و  جمعیتــی  تغییــرات  اقلیمــی، 
بیماری هــای جمعــی مثــل کرونــا تأثیرگــذار 

باشند.

 در ستایش تنبلی
رضــا قربانــی، نخســتین ســخنران ســیزدهمین رویــداد 
چامه بــا عنــوان »زندگی بــا مگاترندها« بــود. او موضوع 

سخنرانی خود را در ستایش تنبلی انتخاب کرده بود .
قربانی در ابتدا گفت: »قاعدتاً این گونــه انتظار می رفت 
کــه در صحبت هایــم از تــلاش بی وقفــه صحبــت کنــم، 
امــا در یک پروســه گفت وگــو با دوســتانم به ایــن نتیجه 

رســیدم کــه بایــد در خصوص 
موضوعی صحبت کنم که یک 
خط قرمز است و کمتر کسی از 
آن صحبت کرده؛ این موضوع 
»تنبلی« است. ابتدا باید این 
را مطــرح کنــم کــه شــخصیت 
فردی من تنبل نیست؛ اما چرا 
این موضوع را برای ســخنرانی 

خود انتخاب کردم؟«
او صحبت هایــش را با این مثــال ادامــه داد: »اگر از یک 
دونــده بپرســی آیا روزی شــده اســت کــه دویــدن برایش 
ســخت باشــد، پاســخ خواهــد داد: »بلــه، هــر روز«. امــا 
کســانی که از بیــرون ماجرا بــه دویــدن او نــگاه می کنند، 

گمان می برند که اتفاق ساده ای رخ می دهد.«
او توضیــح داد: »مانند قوانیــن فیزیک کــه معمولاً میل 
به نامتناهی دارند، انســان ها نیز به صــورت ذاتی تمایل 
به تنبلی دارند. تنبلی چیزی نیســت که تاکنون کسی از 
آن تعریف کرده باشــد. برای مثال تنبلی در مســیحیت 
گناه کبیره است و در اسلام هم به خوبی از آن یاد نشده 
اســت؛ حتی در ادبیات کودکانه هم می توانیم تجلیل از 

کار فراوان را مشاهده کنیم.«

 باید دربــاره قهر ســکوت و ازخودبیگانگی 
صحبت کنیم

مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار و رئیس کمیسیون 
فین تک نصر تهران در ادامه کمی هم درباره قهر سکوت 
توضیح داد؛ مشکلی که در آن شخص به هنگام مواجهه 
با دلخــوری یــا ناراحتــی یــا ســختی پیش آمده، بــه جای 

صحبت و حل موضوع، از قهر کردن و ســکوت استفاده 
می کند. قربانــی توضیح داد کــه به عنوان یــک کارآفرین 
گاهی دچار قهر سکوت می شــود و این تصویر کارآفرین 
افســرده و خمــوده را نمی تــوان در هیچ کتاب 
کارآفرینی پیدا کرد. او خاطرنشان کرد که قهر 
ســکوت یک بیماری خطرناک است و باید از 

آن صحبت شود.
او ادامــه داد: »در کتاب هــای کارآفرینــی، 
همیشه صحبت از زود بیدار شدن از خواب 
اســت و تصویــر یــک کارآفریــن شــاداب را 
می بینیم که با تلاش و کوشش فراوان به سوی 
پیشرفت هرچه بیشــتر می رود. اما اینکه در 
انتها چیز خاصی هم نیســت را نمی توان در 
این کتاب هــا پیدا کرد؛ تصویــری خالی  کــه در انتها با آن 
مواجه می شویم به تمام افســردگی ها و مشکلات دامن 

می زند.«
دربــاره  خــود  صحبت هــای  در  همچنیــن  قربانــی 
ازخودبیگانگی توضیح داد: »یک گرفتاری در ۱۰۰ ســال 
گذشــته گریبان گیر آدم ها شــده و آن هم ازخودبیگانگی 
است. ازخودبیگانگی بیماری 
بزرگــی اســت کــه بســیاری از 
مــا دچــار آن هســتیم و اتفاقاً 
از دل کار کــردن بیــرون آمــده 
اســت. ایــن موضــوع بــرای 
مثال تا ۲۰۰ ســال پیش وجود 
نداشــت، زیــرا کســی کــه کار 
می کرد با ابزار کار خود عجین 
شده بود. به عبارتی کار کردن 
و زندگی کــردن فرد بــه یکدیگر بســیار نزدیــک بودند. از 
زمانی که قدرت ماشین های بخار، اتوماسیون، کامپیوتر 
و هوش مصنوعی آمد، ابزارهای کار مرز روشنی با زندگی 
پیدا کردند. این موضوع باعث شد بین کار کردن و اوقات 
فراغت و زندگی یک مرزبندی ایجاد کنیم و متأسفانه هر 
چقدر ابزار کار پیشرفت کرد، تشخیص این موضوع که 
اکنون در حال انجام کار هســتیم یا در زندگی، سخت تر 
هم شده است؛ برای مثال، تلفن همراه ما همیشه همراه 
ماســت و در حال کارکردن هســتیم. این ازخودبیگانگی 
موضوعی است که هر کارآفرین یا هر کسی که مشغول 
کار کــردن اســت، بــا آن روبــه رو می شــود و یــک بیمــاری 

اجتماعی به شدت خطرناک است.«
مؤسس کارخانه نوآوری رسانه راه کار در ادامه بیان کرد: 
»همیشه ما را تشــویق به بیشــتر دویدن و بیشتر تلاش 
کردن برای رســیدن به دســت نیافتنی ها کرده انــد، اما از 
سویی دیگر به دنبال آن هســتیم که با رویکردی تنبلانه 
کارها را برای خودمان آســان تر کنیم؛ پدیــده ای که روز به 
روز مــا را از خــود بیگانه تر می کنــد. درباره ایــن پدیده اما 

بسیار کم سخن گفته شده است.«

او در ادامــه دربــاره کتابی کــه برتراند راســل در دوره رکود 
اقتصادی آمریکا نوشته بود، صحبت کرد و دوره رکود را 
با دوره کرونا در چند سال اخیر مشــابه دانست. ویژگی 
مشــابه این دو اتفاق تاریخــی این بود که در هــر دو زمان 

اشخاص تنها کار کردن را بلد بودند و نه کار نکردن را.
قربانی در ادامه این موضوع را مانند یک بیماری معرفی 
کرد و متذکر شد که در واقع اعتیاد به کار در افرادی که در 
حوزه فناوری فعالیت دارند بیشتر از سایر حوزه هاست، 
زیــرا در فضای دیجیتــال لامکانــی حاکم اســت و فرد در 
هر جایی مشغول کار است. اما او در ادامه تنها نکته ای 
کــه می تواند انســان را از عمــق کار بیرون بکشــد، تجربه 

نزدیک به مرگ دانست.

 لذت بردن از زندگی را هم بیاموزیم
رئیــس کمیســیون فین تــک نصــر تهــران گفــت: »امــا 
کتاب هــای مدیریتــی و کارآفرینــی دربــاره هیچ کــدام از 
این موارد حرفــی نمی زنند و تنهــا از کارایی و اثربخشــی 

صحبت می کنند.
اما کارایی به چه معناســت؟ به این معناســت کــه با کار 
کمتر به بیشترین بهره ممکن دست پیدا کنیم. تناقض 
را می توانیــم در دل ایــن ماجــرا ببینیــم و انســان همواره 
تــلاش می کند کــه کار کمتر بــا نتیجــه بیشــتر ببیند؛ در 
حالــی کــه تنبلی را هــم یــک رذیلــت می داند. اما ریشــه 
رذیلت دانســتن تنبلی را می توانیم در سیاســت اربابان 
قرون وسطا، که اتفاقاً شــیوه زندگی شخصی آنها تنبلی 
بود، پیدا کنیم. در آن زمان، اربابان با کار بیشــتر رعیت، 
بهره بیشتری می بردند. اکنون نیز با در اختیار گذاشتن 
ابزارهــای فنــاوری و هــوش مصنوعــی انتظار کار بیشــتر 
از اشــخاص می رود. اما هرگــز از این صحبت نشــده که 
این اشــخاص وقتی با خــود تنها می شــوند، بــه چه فکر 

می کنند.«
او در توضیح اتفاق بیان شده درباره بی اعتمادی افراد به 
رســانه ها و در نتیجه از دســت رفتن یک ســرگرمی برای 
افراد صحبت کرد و سرگرمی امروزه افراد را نیز در راستای 

ابزار کار هر شخص دانست.
قربانــی در ادامــه از دردناک بودن شــتاب زندگــی امروزه 
افراد گفت و یکی از مصداق های این شــتاب را مهاجرت 
معرفی کرد. او توضیح داد که بیش از بیست و چند سال 
اســت که به صورت جــدی دچــار مهاجرت هســتیم. به 
اعتقاد او مهاجرت به خودی خود بد نیست اما مهاجران 
از ایران مهاجرت نمی کنند، بلکه از ایــران می روند و این 

اتفاق برای سایر کشورهای مهاجرفرست رخ نمی دهد.
او در آخــر، راه چــاره دوری از شــتاب و دچــار نشــدن بــه 
ازخودبیگانگــی را این گونه معرفی کرد: »بهتر اســت کار 
کردن را مدام تکرار نکنیــم. بهتر اســت کار نکردن را هم 
تمرین کنیم. آموزش های کارآفرینی خوب است اما بهتر 

است لذت بردن از زندگی را هم بیاموزیم.«

POINT OF VIEWدیدگاه

ندا سپانلو، مجری و 
برنامه ساز در سیزدهمین 

رویداد چامه مطرح کرد

تهدید مگاترندها 
را به فرصت تبدیل 

کنیم
ندا سپانلو، مجری و برنامه ساز فناورانه در 
سیزدهمین رویداد چامه با عنوان »زندگی 
بــا مگاترندها« ســخنرانی خــود را بــا این 
سؤال که »مهم ترین تصمیم زندگی شما 
چه بــوده؟« آغاز کــرد. پرســش دوم او این 
موضوع را متذکر می شد که تصمیم گیری 
در زندگــی شــما متأثــر از چــه موضوعات 
یا اشــخاصی بوده اســت؟ او خاطرنشان 
کــرد کــه روندهــای خانوادگــی، اجتماعی 
و سیاســی می تواننــد بــر تصمیم گیــری 
افــراد تأثیــر بگذارنــد. ســپانلو بــا مقدمــه 
خود به این موضوع وارد شــد که می توان 
تصمیم گرفت کــه ابرروندهــا را تبدیل به 
فرصــت کــرد. ســپانلو در ادامــه توضیــح 
داد: »می تــوان نگاه هــا و رویکردهــای 
متفاوتــی نســبت بــه ابرروندها داشــت. 
می توان مثل ترامپ فقــط بعد اقتصادی 
کوتاه مــدت و منافــع اقتصــادی را دید که 
روشــی غیراصولــی و ردشــده  اســت. یک 
رویکرد هم این است که تهدید و فرصت 
مگاترندها را هم زمان در نظر گرفت. چون 
اگر بــه تهدیدها توجــه نکنیــم، تبدیل به 
بحران خواهد شد. یک راه هم هست که 
منفعلانه فقط بــه مگاترندها نگاه کنیم و 
بهره ای از آن نبریم؛ در این صورت اســت 
که از مگاترندها فقط بحران های آن به ما 
می رسد. اما رویکرد درست این است که 
با ابرروندها آشــتی کنیم؛ چون ساخته و 
پرداخته خود انســان اســت و می تــوان با 
پایش مســتمر آن خطراتش را به حداقل 

رساند.«

و مجمــوع اتفاقات فناوری اســت کــه بر زندگــی و رفتار 
انســان ها تأثیرگــذار اســت.« او در ادامه با بیــان مثال 
ترکیــب مخابــرات و رایانــه موضــوع را توضیــح داد. بــه 
گفتــه او در دهــه 9۰ میــلادی، صحبــت از ایــن بــود که 
در آینــده ترکیــب دو فنــاوری مخابــرات و رایانــه، مــوج 
جدیدی در زندگی افراد به وجود خواهد آورد که اتفاقاً 
همین طور هم شد. سجادی نیری همچنین خاطرنشان 
کرد: »معتقدم بایــد در مواجهه با ابرروندها، کشــوری 
خطرپذیر باشــیم؛ در این صورت اســت کــه می توانیم 
ابرروند بسازیم. اگر خطرپذیر نباشیم، موج ابرروندها 
ما را از بیــن خواهد برد و برای رســیدن به ایــن هدف به 

نهادهای خطرپذیر نیاز داریــم.« او در ادامه تأکید کرد 
کــه در حوزه فنــاوری به اعتماد به نســل جــوان احتیاج 
اســت و در هر بخش که به جوانان اعتماد شده، کشور 

ضرر نکرده است.
نیری در ادامه از ارزش بــازار صنایع خلاق هم صحبت 
کرد و افزود: »من بارها اشــاره کرده ام که سهم ایران در 
ارزش بازار صنایــع خلاق ناچیز اســت. در حال حاضر 
ارزش بــازار صنایع خــلاق در دنیا ۱۰ هــزار میلیارد دلار 
برآورد شده که اگر ســهم ما تنها یک درصد از این رقم 
یعنی حدود ۱۰۰ میلیارد دلار می بود، می توانستیم رفاه 

جامعه را پنج برابر کنیم.«

تصویر کارآفرین 
افسرده و خموده را 

نمی توان در هیچ کتاب 
کارآفرینی پیدا کرد

اتفاق برای سایر کشورهای مهاجرفرست رخ نمی دهد.
او در آخــر، راه چــاره دوری از شــتاب و دچــار نشــدن بــه 
ازخودبیگانگــی را این گونه معرفی کرد: »بهتر اســت کار 
کردن را مدام تکرار نکنیــم. بهتر اســت کار نکردن را هم 
تمرین کنیم. آموزش های کارآفرینی خوب است اما بهتر 

است لذت بردن از زندگی را هم بیاموزیم.«

بهره ای از آن نبریم؛ در این صورت اســت 
که از مگاترندها فقط بحران های آن به ما 
می رسد. اما رویکرد درست این است که 
با ابرروندها آشــتی کنیم؛ چون ساخته و 
پرداخته خود انســان اســت و می تــوان با 
پایش مســتمر آن خطراتش را به حداقل 

رساند.«

بهناز ملکی
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رگولاتوری
R E G U L A T O R Y

مدیرعامل سروش پلاس در گفت وگو با کارنگ بازداشت خود را 
تکذیب کرد 

روز ســیزدهم آذرماه، بســیاری از رســانه ها از بازداشت 
مدیرعامــل پیام رســان ســروش پلاس خبــر دادنــد امــا 
همــان روز پلتفــرم ســروش پلاس بــا انتشــار بیانیــه ای 
خبــر بازداشــت مدیرعامــل خــود را نادرســت عنــوان 
کــرد و توضیــح داد کــه موضــوع احضــار فرهــاد مــرادی 
جهــت پــاره ای از توضیحــات دربــاره پالایــش محتــوای 
این پیام رســان در دادســرای ارشــاد بــوده اســت. فرهاد 
مــرادی، مدیرعامل ســروش پلاس در گفت وگو با کارنگ 
بر نادرســت بودن خبر بازداشــت خود تأکید می کند. او 
ضمن بیان اینکه ســروش پلاس خود را ملــزم به رعایت 
قوانیــن می دانــد و در همیــن راســتا همــواره پاســخ گوی 
مراجع ذی صــلاح بوده، عنوان می کند که قوانین کشــور 
در زمینه پلتفرم های پیام رسان دارای نقص  است و نیاز 

به کامل شدن دارد. 

 اخیراً خبری مبنی بر بازداشــت شــما در 
رسانه ها منتشر شد اما سروش پلاس در بیانیه خود 

این موضوع را رد کرده است؛ ماجرا چه بود؟
این یک احضار بــود مانند همــه موضوعاتی کــه در این 
زمینه ها همیشــه وجود داشــته اســت؛ در اکوسیســتم 
این گونه احضارها طبیعی اســت و معمــولاً در بازه هایی 
برای ارائه توضیحاتی از ما خواســته می شود که حضور 
پیدا کنیم. این بار نیز برای موضــوع محتوا و پالایش آن 
احضار شــده بــودم؛ اما متأســفانه نحوه برخــورد و عدم 

یکپارچگی در مراجع، این روزها اذیت کننده است.

 اما در متن خبر یک خبرگزاری  نزدیک به 
قــوه قضاییــه نیــز از لفــظ بازداشــت یکــی از 
مدیرعامل های پیام رسان های داخلی استفاده شده 

و عنوان شده بود که با قرار وثیقه آزاد شده است.
ما موضوع را بازداشــت نمی دانیم و آن را تکذیب می کنیم. 
اتفاقی که افتاد یک احضار بود. این موضوع متأســفانه در 
اکوسیستم اتفاق مرسومی است و سایر اعضای اکوسیستم 

نیز برای ارائه توضیحات چنین احضارهایی دارند.  

 ســروش پلاس در بیانیه  خود دربــاره این 
خبر، موضوع انحصارطلبــی عده ای را مطــرح و این 
موضوع را مرتبط با آن عنوان کرده بود؛ این انحصار 
در چه زمینه ای اســت و از ســوی  چه کســانی اتفاق 

می افتد؟
در اکوسیســتم این گونه اســت که بخش های خصوصی با 
مشکلات زیادی دست  و پنچه نرم می کنند. با تمام مسائلی 
که وجود دارد، ما در ســروش پلاس سعی کردیم که در حوزه 
پیام رســان ها به کار خود ادامه دهیــم و عــده ای از جوانان با 
استعداد و نخبه را در این حوزه جمع کرده ایم. این اتفاقات 
باعث دلسردی ما است و باعث می شود که کار ما سخت تر 
شود. موضوع هم فقط این است که ما اصلاً متوجه نشدیم 
که چــرا خبــر مرتبــط با ایــن احضــار به این شــکل منتشــر 
شــد، در حالی که اتفــاق جدیدی نیســت؛ بیــش از این هم 
مدیرعامل های زیادی درباره این چنین احضارهایی صحبت 
کرده بودند اما این موضوع رسانه ای شدندش خیلی عجیب 

چنین احضارهایی در اکوسیستم 

مرسوم است

در گفت وگو با محمدجعفر نعناکار، حقوق دان بررسی شد

حد و مرز مسئولیت  پلتفرم ها کجاست؟

DISCUSSبحث

تکلیــف حقوقــی پلتفرم هــای ارائه خدمــات در 
مقابل کاربران شــان، موضوعی است که نه تنها 
در ایــران بلکه در بســیاری از کشــورها نیز محل 
مناقشــه اســت. مقصــود از تکلیــف حقوقــی 
پلتفرم ها در مقابل کاربران، زمانی است که کاربر 
بــرای دریافت خدمــات از پلتفرم دچار مشــکل 

شده است و نیاز به یک راه حل قانونی دارد.
البته بررســی این موضــوع به دلیل تعــدد حوزه 
فعالیت هــای پلتفرم ها، شــکل های متفاوتی به 
خــود می گیــرد. بــرای مثــال پلتفرم هــای فروش 
کالا اگر زنجیره تأمین کالا داشته باشند و کالای 
دریافتــی کاربر بــا انتظــار او هماهنگی نداشــته 
باشد، موضوع از یک راه قانونی بررسی می شود 
و اگــر پلتفرم فقــط واســطه فروش باشــد راه حل 
قانونی متفاوتی را باید در پیش گرفت. جنبه های 
قانونی در برخورد با فعالیت پلتفرم های مختلف 
با یکدیگر متفــاوت خواهد بود و نمی تــوان برای 
مثال برخوردی یکسان با تاکسی های اینترنتی 
و پلتفرم هــای خدمات واســطه ای یا گردشــگری 

داشت.
به گفتــه محمدجعفــر نعنــاکار، حقوقــدان، در 
کشــور به اندازه کافی مــواد قانونی برای بررســی 
موارد مختلف وجود دارد اما چالشی که در این 
میان وجود دارد عدم هماهنگی قوانین پلتفرم ها 
با قوانیــن حقوقــی کشــوری اســت. نعنــاکار در 
گفت وگوی خود با کارنگ به شــرح مســائل این 

حوزه می پردازد.

تکلیــف حقوقــی پلتفرم هــا بــر 
آنهــا  کاری  حــوزه  اســاس 

مشخص می شود
نعناکار در ابتدا درباره جنبه های گوناگون برخورد 
حقوقــی بــا پلتفرم هــا گفــت: »مــا در ایــن گونه 
مســائل با چنــد جنبه حقوقــی روبرو هســتیم. 
یکــی مســائلی اســت کــه به صــورت مســتقیم 
عامل انســانی در آن به صورت مستقیم دخیل 
است و دیگری مسائلی است که عامل انسانی 
در آنها به صورت مســتقیم دخیل نیســت و در 
واقع برآیند عمل انسانی است؛ مانند محتوایی 
که توسط کسی تولید می شود. این موارد را باید 
جداجدا بررسی کرد. ابتدا در خصوص مواردی 
کــه در حــوزه کاربــر و پلتفــرم و محتوا هســتند، 
صحبت می کنیم. نظام حقوقی قانــون ایران به 
گونه ای طراحی شده است که هر عملی که از هر 
کس ساطع شود، آن فرد در نتیجه نهایی مسئول 

خواهد بود.« 
او با توضیح مثالــی افــرود: »برای مثــال در ماده 
۲ قانون مســئولیت مدنی گفته شــده است که 
اگر عملی از شخص ساطع شــود و بر اساس آن 
اتفاقی بیفتد، فرد باید جبران خسارت کند. این 
موضوع نشان دهنده آن است که در پلتفرم ها، 
هرچند هم که صاحب آن پلتفرم معتقد باشد 
که در عمل مباشــرت ندارد، اما بر اساس قانون، 
معاونــت عمــل را دارد؛ به ایــن معنی که بســتر 
ایجــاد محتــوا و تولیــد و نشــر آن را فراهــم کرده 

است.«
نعناکار ادامه می دهد: »دو ماده قانونی دیگر هم 
وجــود دارد کــه می تواند ایــن موضوع را پوشــش 
دهد. یکی مــاده ۱۰ قانون مدنــی و دیگری ماده ۵ 
قانون تجارت الکترونیکی اســت. مــاده ۱۰ قانون 
مدنی می گوید، اگر یک پلتفرم بســتری را فراهم 
کند و در طــی آن به کاربران این امــکان را دهد که 
بتواننــد در آن بســتر محتوایی را منتشــر کنند، 
ایــن امــکان وجــود دارد کــه بیــن کاربــر و پلتفــرم 
انعقــاد قــرارداد به وجــود آید کــه به اصطــلاح به 
آن »لایســنس اگریمنت« می گویند. بر اســاس 
این لایســنس اگریمنــت تعهــدات و قوانینی از 
سوی پلتفرم مشخص می شــود که بر اساس آن 
مسئول تولید محتوا نیز مشخص خواهد شد.« 

محتوایــی  پلتفرم هــای  در   
مســئول نشــر محتــوا ناشــر و 

صاحب پلتفرم است
نعنــاکار دربــاره مســئولیت نشــر محتــوا در 
پلتفرم های محتوایی توضیــح داد: »معمولاً در 
پلتفرم ها خود ناشر، مسئول محتوایی است که 
منتشر می شود؛ لذا اگر خبر جعلی و یا شایعه ای 
توسط ناشر به انتشار برسد، آن شخص به عنوان 

مباشر مسئولیت اصلی را دارد.«

ادامه در صفحه 7
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بود. به هــر حال این فکــر به وجــود می آید که دوســتانی که 
در اکوسیســتم بــا توســعه بخــش خصوصــی و پیشــرفت 
کســب وکارها مشــکل دارنــد و دوســت دارند همــه چیز در 
اختیار خودشان باشــد، به دنبال این هســتند که از چنین 
فضایی سود ببرند. برای ما عجیب بود که چرا یک موضوعی 
که همیشه در حال اتفاق افتادن است باید به این شکل در 
رسانه ها منتشر شود. هر چند خود این موضوع احضار هم 

جای صحبت دارد و باید یک نظم و مبنایی داشته باشد.

 به صورت کلی نظارت روی محتوایی که در 
پیام رسان شما منتشر می شود به چه شکل است؟

مــا یــک پیام رســان هســتیم و محتــوا روی پلتفــرم مــا 
 UGC تولیــد کاربــران اســت؛ ماننــد تمــام پلتفرم هــای
داخلی و بین المللی ما نیز بســتری برای انتشــار محتوا 
فراهــم کردیــم و یکســری مکانیزم هــا در نظــر گرفتیم تا 
بتوانیم محتوای نامناسب را کنترل کنیم. این محتوای 
نامناسب شامل محتوای مســتهجن، ترویج خشونت، 
کــودک آزاری، توهین به ادیان و ... اســت که اســتاندارد 
مشــخصی دارد. تقریباً این مــوارد در تمــام پلتفرم های 
ایــن حــوزه رعایــت می شــود و ســروش پلاس نیز بــه این 
اســتانداردها پایبند اســت. ما با چنــد روش کار نظارت 
بــر محتــوا را انجــام می دهیــم؛ روش اول ماننــد ســایر 
محصــولات UGC گــزارش کاربــران اســت. روش دیگــر 
اســتفاده از ابزارهای فنــاوری و هوش مصنوعی اســت. 
ســروش پلاس نیز با اســتفاده از این ابزار ســعی می کند 

متعــارف  غیــر  الگوهــای 
و مــواردی کــه منجــر بــه 
نارضایتی کاربران می شود، 
از محتــوای غیــر اخلاقــی 
گرفتــه تــا مــواردی ماننــد 
تروریسم و ... را شناسایی 
کند. یک روش دیگر هم در 
راستای پیش گیری و ایجاد 
یک فضای امن، این است 
کــه برخــی کلیدواژه هــای 
محتــوای  بــا  مرتبــط 
نامناسب مســدود شوند. 
در این زمینه مــا نیز حدود 
۱۳ هزار کلیدواژه را مسدود 
و فضای جست وجو را پاک 

و امن تر کرده ایم. 

 ارتباط و تعامل شما با نهادهای مرتبط با 
این حوزه مانند قوه قضاییه به چه شیوه ای است؟

هــر کســب وکاری در کشــور پاســخ گوی مراجــع ذی صــلاح 
است. در این زمینه کارگروه محتوای مجرمانه را داریم که ما 
پاسخ گوی آن هستیم. همچنین مرکز ملی برخی کارگروه ها 
را دارد. مــا در جلســات مختلــف آنهــا شــرکت می کنیــم و 
گزارش های لازم را ارائه می دهیم و آنچه را از لحاظ قانونی لازم 
است رعایت می کنیم. ما این موضوع را به عنوان خط قرمز 
خود در نظر گرفته ایم که قانونمند باشیم. به جز این موارد ما 
خود را نسبت به خواسته و نیاز کاربران هم متعهد می دانیم. 
کاربران پیام رســان نیز علاقه منــد به یک فضــای امن و پاک 
هستند که از این جهت نیز سعی می کنیم به این تعهدات 

با استفاده از روش ها و ابزارهایی که داریم پایبند باشیم. 

 آیا برای پیام رســان ها موضــوع نظارت بر 
انتشار محتوای غیر اخلاقی و جلوگیری از آن، فقط 
مرتبــط بــا کانال هــای عمومــی اســت یــا گروه هــا و 

چت های دو نفره را نیز در بر می گیرد؟
متأســفانه قوانیــن در این فضــا کامل نیســت و بخشــی از 
آسیبی که متوجه ما است به دلیل نقص قوانین است، زیرا 
همه موارد به طور کامل پوشــش داده نشــده اســت. اما آن 
چیزی که در سطح حاکمیت و ســروش پلاس مطرح است، 

این اســت کــه کانال هــای فضاهــای عمومــی در نظــر گرفته 
می شوند و گروه ها با تعداد اعضای زیر ۵ هزار نفر و چت های 
دو نفــره فضــای خصوصی بــه حســاب می آیند. بــا فضای 
خصوصی باید مطابــق قوانین و مقــررات حریم خصوصی 

برخورد شود و فضای عمومی نیز با قوانین عمومی. 

 آیا قاعــده ای بــرای اینکه یک گــروه با چه 
تعداد عضــو، جزو حریــم خصوصی در نظــر گرفته 

می شود، وجود دارد؟
این جزو مواردی اســت که هنــوز برای آن عددی مشــخص 
نشــده اما آن چیــزی که گمــان برده می شــود این اســت که 
گروه های بالای ۵ هزار عضو به عنوان فضای عمومی در نظر 

گرفته می شوند اما زیر این تعداد فضای خصوصی است. 

 آیــا آمــاری از تعــداد گروه هایــی کــه در 
پیام رســان ســروش پلاس، بــالای ۵ هــزار کاربر عضو 

دارند، وجود دارد؟ 
تعداد گروه های بالای ۵ هزار نفر آنچنان زیاد نیستند اما به 
صورت کلی ما حدود ۳ میلیون گروه و حدود ۳.۵ میلیون هم 

کانال در سروش پلاس داریم. 

 چــه انــدازه در قوانیــن مــا بــه موضــوع 
مســئولیت پلتفرم ها در قبال ذی نفعانش از جمله 
کاربــران، ســرمایه گذاران و همچنیــن رگولاتــوری و 

نهادهای نظارتی و قضایی پرداخته شده است؟
این موضوعات شــفاف نیســت و 
گله ما هم این اســت. شــما بروید 
در یک سوشــال و دنبال محتوای 
نامناســب بگردیــد، چــه انــدازه 
زمان می برد تا بتوانید آن را کشف 
کنید؟ ما می گوییم که باید چنین 
مؤلفه هایی در نظر گرفته شود. آیا 
کســی تا کنون چنین مؤلفه هایی 
را اندازه گیــری کــرده؟ اول بایــد 
چنیــن مــواردی مشــخص شــود 
و بعد بــرای مثــال بیاینــد و بگوید 
عملکــرد ســروش پلاس در ایــن 
زمینه مناســب یا نامناســب بوده 
اســت؟ این مــوارد برای ما شــفاف 
نیســت. پیام رســان ها مثــل همه 
جای دنیا همان طور که بستری برای انتشار محتوا فراهم 
کرده اند، بســتر گزارش و برخورد با محتوای نامناســب را 
هم در نظر گرفته اند. همه بار حقوقی تولید محتوا را نباید 
ســمت پلتفرم دانســت. در دنیا قوانین در ایــن زمینه به 
جلو رفته اند اما در اینجا هنوز به آن پختگی نرسیده ایم. 

 در متن خبری که منتشر شده، آمده بود 
که شــما نســبت به احضاریه هــا بی توجهی نشــان 
دادید و این موضوع منجر به صدور حکم جلب شما 

شده است؛ آیا چنین چیزی وجود داشته است؟
خیلی نمی توانم وارد جزییات شوم چون این موارد مرتبط با 
بحث های حقوقی است و از آن طریق باید پیگیری شود. اما 
به صورت کلی در یک بازه دو سه هفته ای مواردی مطرح شده 
بود که من حضور هم داشتم و این گونه نبوده که بی توجهی از 
سمت سروش پلاس رخ داده باشد و حضور پیدا نکنیم. اما 
سر یک احضار که دوستان قوه قضاییه داشته اند و اختلاف 
سر همان یک مورد هم هست، ما مطرح کردیم که پیش از 
این نیز در این خصوص  ما مراجعه کرده بودیم اما به دلیل 
آنکه قاضــی مربوطه مرخصی تشــریف داشــتند،  فرصت 
مصاحبــت بــا ایشــان فراهم نشــد. اما برداشــت دوســتان 
چیز دیگری بود و از طریق وکلا در حال پیگیری این موضوع 
هستیم تا این یک مورد هم شفاف شود. همان طور که اشاره 
کردم در طــول ســالیان هر جا کــه براســاس قانون نیــاز بوده 

حضور داشته ایم. 

 این یک احضار بود 
مانند همه موضوعاتی 

که در این زمینه ها 
همیشه وجود داشته 

است؛ معمولاً در 
بازه هایی برای ارائه 

توضیحاتی از ما 
خواسته می شود که 

حضور پیدا کنیم
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حد و مرز مسئولیت  پلتفرم ها کجاست؟

DISCUSSبحث

به گفته او در چنین شــرایطی، نقش پلتفرم هم 
معاونت خواهــد بود؛ پس حتمــاً پلتفرم ها باید 
ســازوکاری داشــته باشــند که بتواننــد محتوای 
جعلی و غیره را شناسایی کرده و گزارش دهند و 

در نهایت هم محتوا حذف شود.
نعناکار عنوان کرد: » در نتیجه در ایران صاحب 
پلتفرم و کاربری کــه در پلتفــرم در حال فعالیت 
اســت، هــر دو بــا هــم در برابــر محتــوا مســئول 
هستند؛ بنابراین موضوع در ابتدا از ناشر محتوا 
و ســپس خود پلتفرم بازخواســت خواهد شــد. 
درصورتی که پلتفرم سازوکاری برای رسیدگی به 
محتوا دارد، در دادگاه می تواند تبرئه شود. اما اگر 
سازوکاری وجود نداشته باشد و صرفاً یک پلتفرم 
به وجود آمده باشد و زمینه و بستر فراهم باشد 
اما نظارتی بر آن صورت نگیرد، بر اساس قوانین 
ایران پلتفرم هم مقصر خواهد بود و باید به سهم 

خود پاسخگو باشد.« 

 تاکسی های اینترنتی
نعنــاکار دربــاره وجهــه دیگــری از نــوع 
فعالیت پلتفرم ها و برخورد قانونی با آنها اظهار 
داشــت: »امــا در مــورد تاکســی های اینترنتی و 
تخلفاتی کــه راننــدگان می توانند انجــام دهند، 
اندکی اوضاع متفاوت خواهد بود. اگر تاکســی 
اینترنتی در زمان اســتخدام، استعلامات لازم را 
گرفته باشد اما راننده سوءرفتار داشته باشد و از 
آن سوءرفتار جرمی پدید آید، آن تاکسی اینترنتی 
متوجه خطایی نیست، بلکه خود راننده از نظر 
قوانین جمهوری اسلامی باید پاسخگو باشد. در 
این موضوع البته چــون در ابتــدا اطلاعات خود 
راننده در دسترس مسافر نیست. از خود پلتفرم 
شکایت می شود و پلتفرم با مراجعه به دادسرا، 
اطلاعات راننده را در اختیار مراجــع قانونی قرار 
می دهــد.«  او در ادامه دربــاره وضعیت حقوقی 
پلتفرم های فروشگاهی و واسطه فروش توضیح 
داد: »ایــن موضــوع نیــز جنبه هــای گوناگــون و 
متفاوتی دارد. مطابق قانون تجارت الکترونیکی و 
فصل حمایت از مصرف کنندگان، اگر کالا مطابق 
انتظار مصرف کننده نباشد، تا هفت روز امکان 

مرجوع کردن کالا وجود دارد.«
به گفته او اگر از جنبه فــروش کالا هم بخواهیم 
موضوع را بررســی کنیــم، حتماً بایــد کالای غیر 
قاچاق و غیرتقلبی به فروش برسد و باید پلتفرم 
در ایــن  خصــوص، نظارت هــای کافــی را داشــته 
باشــد. اگر پلتفرمی مثل دیجی کالا، وارد کننده 
کالا باشــد یا زنجیره تأمین داشــته باشــد، خود 
پلتفرم در برابر کالا مســئول اســت. اگــر پلتفرم 
از کسانی که دارای پروانه هستند ثبت نام کند، 
خود شخص دارای پروانه مسئولیت ماهیت کالا 

را بر عهده دارد. 
این حقــوق دان در ادامــه اضافه می کنــد: »برای 
مثال برخی از کالاهای دیجی کالا، هنگام خرید 
موجود در انبار هستند و برخی دیگر توسط خود 

فروشنده ارسال می شوند. در هر کدام از شرایط 
موجــودی کالا، ابعــاد حقوقــی مشــخصی برای 

بررسی وجود دارد.« 

 پلتفرم های واسطه ای
او دربــاره پلتفرم های فروش واســطه ای 
بیــان کــرد: »تفــاوت در بررســی حقوقــی درباره 
پلتفرم های واسطه ای نیز صادق است. در برخی 
موارد ما با دلالی مواجه هستیم. در این خصوص 
در قانــون تجارت یک بــاب به اســم دلالی وجود 
دارد. برای مثال در پلتفرم واسطه ای مانند دیوار، 
برخی از خدمات رایگان ارائه می شــوند و برخی 
دیگــر در ازای دریافت هزینــه از کاربر بــه او ارائه 
خواهند شد؛ مورد اخیر را بر اساس قانون دلالی 
مورد بررســی قرار می دهنــد. لازم به ذکر اســت، 
در ایــن مورد کــه دیــوار مانند یــک ویترین عمل 
می کند، مســئولیت چندانی نیز در قبال کالا یا 
خدمات ارائه شده توسط کاربران بر عهده ندارد 
و مســئولیت متوجه خریدار و فروشنده است، 
زیرا در اینجــا دیوار فقط یــک بازارگاه ســاخته و 
تنها نکته ای که باید به آن بپردازد، این است که 
از طریق ارائه خدماتش جرمی اتفاق نیفتد، برای 

مثال کالای دزدی به فروش نرسد.« 

 عدم تطابق قوانین پلتفرم ها با 
قوانین کشوری

نعناکار در انتها درباره میزان موفقیت پلتفرم ها 
در خصــوص مســئولیت حقوقی خــود در قبال 
کاربران توضیح داد: »قوانین کافی برای رسیدگی 
به چنین مــواردی وجــود دارنــد، از جملــه قانون 
تجــارت الکترونیکــی و قانــون مدنــی. آن چیزی 
که برای کسب وکارها مشــکل به وجود می آورد، 
عدم تدوین لایسنس اگریمنت صحیح است. 
تدوین لایســنس اگریمنــت حتماً بایــد مبتنی 
بر قانــون باشــد؛ متأســفانه چــون در ایــن حوزه 
ضعــف وجــود دارد، پیچیدگی هــای قانونــی در 
دادگاه به وجود می آید. البته در سال های اخیر 
وضعیت پلتفرم ها از این نظر بهتر شده اما هنوز 
قوانیــن پلتفرم ها بــه طور کامــل مطابــق قوانین 
کشــور نوشــته نمی شــود؛ اگــر ایــن معادلــه نیز 
حل شــود دیگــر مشــکلی باقــی نخواهــد ماند. 
محمدجعفر نعناکار با اشــاره به اینکه مشکل 
نوشــتن لایســنس اگریمنت پلتفرم ها به دلیل 
فقر حقوقی کسب وکارهاســت، بیان کرد: »هم 
در محاکم حقوقی و هم درباره کاربران پلتفرم ها، 
چنین خلأیی وجــود دارد. برای مثــال و از جنبه 
کاربــران، معمــولاً کاربــران هنــگام ثبت نــام در 
پلتفرم ها، قوانین پلتفرم را نمی خوانند. از سویی 
دیگر به دلیل اینکه کسب وکارها فهم دقیقی از 
قانون ندارند، باز هم مشــکل به وجــود می آید و 
این به دلیل عدم تطابقی است که پلتفرم ها در 
زمان نوشتن لایسنس اگریمنت خود با قوانین 

تجارت الکترونیکی دارند.«



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۲۵
۱9 آذر۱۴۰۲

ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم
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اقتصاد ديجيتال
D I G I T A L

E C O N O M Y

نشســت کمیســیون تحــول، نــوآوری و بهــره وری اتــاق 
بازرگانــی تهــران روز سه شــنبه، ۱۴ آذر با حضــور اعضای 
هیئت نماینــدگان، نمایندگان تشــکل ها و مهمانان این 
کمیسیون برگزار شد. معرفی انجمن رباتیک و ربات جراح 
فوق پیشــرفته ســینا و طرح برخی از مشــکلات اعضا در 
این خصــوص، ارائه گزارش بررســی ســند دیجیتال دبی 
و همچنین ارائه اخبــار و رویدادهای جاری حــوزه تحول، 

نوآوری و بهره وری ازجمله برنامه های این نشست بود.
رضا جمیلی، مدیر توســعه کســب وکار کارخانــه نوآوری 
رســانه راه کار، در این نشســت به ارائه گزارشــی با عنوان 
»مرور نقشه راه دبی برای اقتصاد دیجیتال« درباره سند 

اقتصاد دیجیتال پرداخت.
این سند که نقشه راه دبی برای تبدیل شدن به پایتخت 
اقتصاد دیجیتال جهان است، در کتابی با عنوان »اقتصاد 
دیجیتال دبی« ترجمه و توسط انتشارات »راه  پرداخت« 

منتشر شده است.
جمیلی در ابتدای صحبت های خود با اشاره به اهمیتی 
که ســند نقشــه راه دبی برای اقتصاد دیجیتــال می تواند 
بــرای فعــالان حــوزه کســب وکار در ایــران داشــته باشــد، 
توصیه کرد که بهتر است تنظیم گران ما نیز چنین سندی 

را بخوانند.

او توضیح داد که این ســند را اتاق دبی و به طور مشخص 
اتاق دیجیتال دبی بــا همکاری مجله معــروف آمریکایی 
Entrepreneur تهیه کرده اند و تلاش شــان این بوده که 
تا سال ۲۰۳۱، تغییراتی را در حوزه اقتصاد دیجیتال دبی 

رقم بزنند.
۸۸ درصد جمعیت دبی را مهاجران تشکیل می دهند و 

تنها ۱۲ درصد جمعیت این شهر افراد بومی آن هستند. 
از این ۸۸ درصد جمعیــت مهاجــر، ۲۷.۵ درصد هندی ، 
۱۲.۷ درصد پاکستانی ، ۷.۴ درصد بنگلادشی ، ۵.۶ درصد 
فیلیپینی  و ۴.۸ درصد ایرانی  اند. به عبارت دیگر براساس 
آمار رســمی حدود ۱۶۰ الــی ۱۷۰ هــزار نفر ایرانــی در دبی 

زندگی می کنند.
جمیلی ضمن بیان این آمار به این موضوع اشاره کرد که 
برخلاف سه دسته اول مهاجران که بخش عظیمی از آنها 
نیروهای خدماتی هستند، پنج درصد ایرانیان حاضر در 
دبی، اغلب سرمایه  گذاران، بیزینس من ها، تاجران و اخیراً 

نوآوران هستند.
براســاس آمارهــا، شــهر دبــی 9۲ هــزار و ۶۰۰ میلیونــر 
)برحســب دلار آمریــکا( دارد کــه دارایــی ۲۵۱ نفــر از ایــن 
جامعه ثروتمند، بالای ۱۰۰ میلیون دلار است. همچنین 
از ۴۲ میلیــاردری که در امــارات زندگی می کننــد، ۳۸ نفر 

ساکن دبی هستند.
جمیلــی تأکیــد کــرد: »این گونــه نیســت کــه دبــی بــرای 
ثروتمنــدان فقــط جهــت زندگــی جــذاب باشــد. از ۱9۶ 
شرکت چندملیتی فورچون۵۰۰ که در منطقه خاورمیانه 
و آفریقــا اقدام بــه راه انــدازی دفتر مرکــزی کرده انــد، ۱۳۸ 
شرکت؛ یعنی حدود ۷۰ درصد، دبی را به عنوان خانه خود 

نقشه راه دبی
برای تبدیل شدن به پایتخت 

اقتصاد دیجیتال جهان

معرفی کتاب اقتصاد 
دیجیتال دبی

کتاب »اقتصاد دیجیتال دبــی«، حاصل 
پژوهــش جامعــی اســت که بــا همــکاری 
اتــاق اقتصــاد دیجیتــال دبــی و مجلــه
Entrepreneur انجام گرفته اســت. این 
کتاب در ایران ترجمه و توسط انتشارات راه 
پرداخت منتشر شده و در حال حاضر به 
مناسبت رویداد 9 ژانویه به صورت رایگان 
در فروشــگاه ایــن انتشــارات در دســترس 
علاقه مندان است. اتاق اقتصاد دیجیتال 
دبی، یکی از ســه اتاقی اســت کــه زیر نظر 
اتاق هــای دبــی فعالیــت می کنــد. کتــاب 
»اقتصاد دیجیتال دبی«، در واقع نقشه راه 
دبی برای تبدیل شدن به پایتخت اقتصاد 
دیجیتال جهان است و چشــم اندازی در 
مــورد اســتارتاپ های اقتصــاد دیجیتــال 
دبــی و دلایل تبدیل شــدن آن به پایتخت 
بعــدی اقتصــاد دیجیتــال جهــان، ارائــه 
می دهد. بر اســاس ایــن گــزارش، اقتصاد 
دیجیتال دبی تا سال ۲۰۳۱ به بیش از ۱۴۰ 
میلیارد دلار خواهد رســید. امــروزه ارزش 
بازار اقتصــاد دیجیتــال دبــی ۳۸ میلیارد 
دلار است. دبی همیشــه به خاطر روحیه 
قوی اش در زمینــه کارآفرینی معروف بوده 
است. تقریبا 9۶ درصد از کل سرمایه های 
جمع آوری شــده در امــارات از ســال ۲۰۱۷ 
توسط استارتاپ هایی که دفتر مرکزی آنها 
در دبــی واقع اســت، جــذب و جمــع آوری 
شــده اند. اســتارتاپ های اماراتی در ســال 
۲۰۲۲ نیــز بیــش از دو میلیــارد دلار جذب 
کردند که بیــش از دو برابر ارقــام بودجه در 
ســال ۲۰۲۱ اســت. در ایــن گــزارش عــلاوه 
بــر معرفــی و پررنــگ کــردن اســتراتژی ها، 
محرک هــا و ذینفعان کلیدی پشــت پرده 
اقتصــاد دیجیتــال دبــی، مصاحبه هایی 
نیز با اســتارتاپ های موفــق داخلی انجام 
شــده اســت. همچنین این گزارش برخی 
از برنامه ها و استراتژی های آتی اتاق را نیز 

معرفی می کند.
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در کمیسیون تحول و نوآوری اتاق بازرگانی تهران انجام شد 
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در منطقه برگزیده اند و این عدد، آمار روبه رشدی است. یکی 
از اهدافی که این سند در نظر گرفته، این است که این عدد 
را افزایش دهنــد و تعداد شــرکت هایی را که بالغ شــده اند و 
ریسک سرمایه گذاری و مواردی از این دست را ندارند هم به 
دبی جذب کنند. این موضوع در کنار ایده های جسورانه ای 

است که در این سند در نظر گرفته شده است.«

 روند کاهشی ســهم نفت در تولید ناخالص 
داخلی

به گفتــه رضا جمیلــی، همچنین بخشــی از KPI این ســند 
این است که ســهم نفت را از تولید ناخالص داخلی امارات 
کاهــش دهند. ســال ۲۰۰۵، ســهم نفــت از تولیــد ناخالص 
داخلی امارات ۶۰ درصد بوده که در سال ۲۰۲۱، این سهم به 
۲۷ درصد کاهش پیدا کرده اســت. در واقع از سال ۲۰۱۷ به 
بعد این درصد بین ۲۰ تا ۳۰ درصد قرار داشــته اســت. این 
نشان می دهد که امارات توانسته دو سوم وابستگی خود به 

نفت در اقتصاد را کم کند.

 اکوسیستم استارتاپی دبی به روایت آمار
براســاس آمــار، در زمینه جذب ســرمایه اســتارتاپی در پنج 
سال منتهی به ۲۰۲۲ در خاورمیانه، رتبه اول متعلق به رژیم 
صهیونیستی و مشخصاً شهر تل آویو است که ۳۴۵ میلیارد 
دلار در این مدت جذب سرمایه داشته است. امارات در این 
مدت زمان، با جذب ۶.9 میلیارد دلار در رده بعدی قرار گرفته 
و 99۵ معامله استارتاپی در آن انجام شده است. در رده های 
بعدی عربستان )با جذب ۱.۶ میلیارد دلار( و مصر )با جذب 

۱.۱ میلیارد دلار( قرار دارند.
مدیــر توســعه کســب وکار کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار 
پیش بینی کرد: »احتمــالاً عربســتان در آینده، بــا توجه به 
تغییری که در بحث اقتصاد دیجیتال داشــته و درهایی که 
به روی سرمایه گذاران بین  المللی باز کرده، سهم بیشتری از 

این بازار داشته باشد.«
او ادامــه داد: »ارزش اکوسیســتم اســتارتاپی دبــی حــدوداً 
۱۳.۶ میلیــارد دلار بــرآورد می شــود؛ ایــن درحالی اســت که 
متوسط جهانی ارزش اکوسیستم دیگر کشورها،  حدود ۷.۲ 
میلیارد دلار بوده و این یعنی ارزش اکوسیســتم اســتارتاپ 
دبی، دوبرابر متوسط جهانی است. متوسط سرمایه گذاری 
اولیه یا بذردانه ای در دبی نزدیک به ۵۰۰ هزار دلار و متوسط 
ســرمایه گذاری دوره A  به میزان ۳.۳۵ میلیــون دلار گزارش 

شده که عدد قابل توجهی است.«
از دیگر مواردی کــه جمیلی در ایــن ارائه درباره دبــی به آنها 
اشاره کرد، رتبه یک جهان در زمینه سرعت اینترنت تلفن 
همراه، رتبه ۱۳ جهان از لحاظ سرعت اینترنت ثابت و جزو ۱۰ 
کشور برتر جهان بودن امارات از لحاظ جمعیت علاقه مند 

به رمزارزها است.
امارات همچنین جزو ۱۰ کشور برتر جهان در زمینه بازی های 
ویدئویــی اســت و در بحــث جمعیت تحــت درمــان راه دور 
جزو ۲۰ کشور برتر جهان به شمار می آید. امارات همچنین 
توانسته رتبه 9 تجارت الکترونیکی دنیا را به خود اختصاص 
دهد. ســرانه هزینه هــای دیجیتال آنهــا حــدود ۳۷۷۵ دلار 
اســت و رتبه ۱۴ خریدهای آنلاین هفتگی را در جهان دارند 

کــه نشــان می دهــد موضــوع خرده فروشــی و به ویــژه خرید 
اینترنتی برای آنها موضوع مهمی بوده است. موضوعی که 
برای »سوک« اتفاق افتاد هم ثابت می کند که خرده فروشی 
از اولیــن  حوزه هایــی بــوده کــه اماراتی هــا توانســتند در آن 
یونیکورن به دســت بیاورند و یــک معامله بزرگ بــا آمازون 
داشته باشند. اماراتی ها همچنین جزو ۱۰ کشور برتر جهان 

از لحاظ بانکداری موبایلی هستند.

 امــارات بــه دنبــال ســهم بزرگــی از اقتصــاد 
دیجیتال جهان

به گفته رضــا جمیلی، این ســند 
تأکید دارد که امارات قرار نیست 
بــه ایــن آمارهــای جذاب بســنده 
کند و بــا جاه طلبی به دنبــال این 
اســت تا ســهم بزرگــی از اقتصاد 
دیجیتــال جهــان را که روبه رشــد 
اســت، در آینده بــه دبی بیــاورد. 
نکته مهم تر این  اســت کــه دبی، 
کــه ســال های گذشــته بــه نحوی 
محل کســب وکار بوده، به دنبال 
ایــن اســت کــه تبدیــل بــه جایی 
برای زندگــی کردن شــود. بــه این 
منظور می خواهد برای نسل زد و 
کارآفرینان آینــده جذابیت هایی 
ایجاد کند و در این راستا در حال 

توجــه بــه ســبک زندگــی آنهاســت و اینکــه بتوانــد زندگی 
دیجیتال را در آنجا محقق کند.

 عبــور از هــاب تجــارت و دادوســتد بــه هــاب 
اقتصاد دیجیتال

جمیلی با اشاره به اینکه سند اقتصاد دیجیتال دبی، نقشه 
راه عبور از هاب تجارت و دادوستد به هاب اقتصاد دیجیتال 

اســت، عنوان کرد: »دبی نشــان داده به برنامه هایــی که در 
سال های گذشته داشته، رسیده و به احتمال خیلی زیاد این 
اتفاق درباره این برنامه ها نیز خواهد افتــاد. ما باید با فرض 
اینکه چنین اتفاقی در بیخ گوش ما در حال رخ دادن است 

فکر کنیم و به پیش برویم.«
او ادامــه داد: »امــا رفتــن از هــاب تجــارت بــه هــاب اقتصاد 
دیجیتــال صرفاً یــک ســرمایه گذاری نیســت. بــرای تبدیل 
شدن به هاب تجارت و دادوســتد، دبی یکسری تسهیلات 
را بــرای بازرگانان و تجــار ازجمله مالیات هــای پایین و صفر، 
شــاخص های جــذاب در ســهولت کســب وکار و ســادگی 
در بحث هــای اقامــت و ویــزا در 
نظر گرفته بود. امارات در مســیر 
اقتصاد دیجیتال، نه تنها همه این 
موارد را ارائه می دهــد بلکه موارد 
جدیدی نیز بر آنها افزوده است. 
برای مثــال صنــدوق مالــی آینده 
دبی در حال حاضــر یک میلیارد 
درهــم بــرای ایده هــای جســورانه 

تأمین مالی کرده است.«

 احتمــال ایجــاد مــوج 
عظیم مهاجــران ایرانی به 

دبی
جمیلی ضمن بیان اینکه چنین 
اســناد و رویکردهایی برای نســل 
جدید کارآفرین های ایرانی خیلی جذاب است، تأکید کرد: 
»این موضــوع ممکن اســت باعث ایجــاد موج هــای عظیم 
مهاجرتی شود؛ چراکه ورود به هاب تجارت و دادوستد دبی 
نیازمنــد داشــتن حداقل هایی از ســرمایه و کســب وکار بود 
و کســی با جیب خالی نمی توانســت به دبی بــرود، اما یک 

کارآفرین دیجیتال با جیب خالی می تواند به دبی برود.«

 هدف دبی در اقتصاد دیجیتال
هدف اصلی استراتژی اقتصاد دیجیتال در کنار چند سند 
بالادستی دیگر امارات و شهر دبی این است که حجم فعلی 
اقتصاد دیجیتال دبی که در ســال ۲۰۲۲ رقــم ۳۸.۱ میلیارد 
دلار بوده و حدود 9.۶ درصــد تولید ناخالص داخلی امارات 
را تشکیل می داده، در سال ۲۰۳۱ به ۱۴۰ میلیارد دلار برسد 
و ۱9.۸ درصد تولیــد ناخالص داخلی را بــه خود اختصاص 

دهد.
رضا جمیلی ضمن بیــان این موضــوع به روند شــکل گیری 
اقتصــاد دیجیتــال در دبــی اشــاره کــرد و گفــت: »اینترنت 
آکادمیــک در ســال ۱9۸۵ وارد دبی شــد و اینترنت عمومی 
در این کشور در سال ۱99۵ راه افتاد. در سال ۱999 اینترنت 
ســیتی راه اندازی شــد. شــاید بتوان مبداء برنامه ای که دبی 

برای اقتصاد دیجیتال داشت را همین سال ۱999 دانست. 
بنیاد آینده دبی یکی از بازوها و رگولاتورهــای مهم در حوزه 
نوآوری در دبی اســت، اما تغییر اساســی شاید ســال ۲۰۱۷ 
اتفاق افتاد که وزارت هــوش مصنوعی در امــارات راه اندازی 
شــد. دو، سه ســال بعد اســم این وزارتخانه را کامل کردند و 
گذاشــتند »وزارت هوش مصنوعی، اقتصاد دیجیتال و کار 
از راه دور«. وزیــر ایــن وزارتخانــه، عمر ســلطان العلما فردی 
کلیدی است که در بحث نوآوری خیلی به او اعتماد دارند.«
او افزود: »در ســال ۲۰۱9، آزمایشــگاه قانون گذاری امارات 
شــکل گرفت. کار این آزمایشــگاه که خیلی چابک اســت 
این اســت کــه ســایر بازوهــا را درگیر رگولیشــن نکنــد. این 
نهاد از مشاوران برجسته انگلیســی و آمریکایی استفاده 

می کند.«
به گفته جمیلی، در سال ۲۰۲۰ وزارت فناوری های پیشرفته 
تشــکیل شــد که یکی دیگــر از بازوهــای اقتصــاد دیجیتال 
است. همچنین در سال ۲۰۲۱ وزارت توسعه و آینده تأسیس 
شــد. در این ســال اتاق اقتصاد دیجیتال دبی نیــز به وجود 
آمد. در واقع اتاق دبی به سه بخش تقسیم شد: اتاق تجارت 
بین الملل، اتاق بازرگانــی )داخلی( و اتــاق اقتصاد دیجیتال 

دبی.

 نگاهــی بــه اســناد بالادســتی و اقدامــات 
انجام شده در دبی

جمیلی در بخشــی از صحبت هایش به اســناد بالادســتی 
و اقدامــات تأثیرگــذار روی آینــده ای کــه اماراتی هــا در حــال 
ترسیم آن هستند، اشــاره کرد. این اسناد و اقدامات شامل 
مواردی مانند استراتژی بنیاد آینده )۲۰۱۶(، استراتژی هوش 
مصنوعی دبی )۲۰۱۷(، احراز هویت دیجیتال ملی )۲۰۱۸(، 
ویزای طلایی برای ۱۰۰ هزار برنامه نویس )۲۰۱9(، اســتراتژی 
اقتصــاد دیجیتــال دبــی )۲۰۲۱(، اســتراتژی بلاکچیــن دبی 
)۲۰۲۲(، اســتراتژی متاورس دبــی )۲۰۲۲( و اعطای مجوز به 

کسب وکارهای رمزارزی و سندوارا )۲۰۲۲( می شود.
به گفته جمیلی، ذی نفعان کلیدی در ســطح امارات، وزارت 
اقتصاد، وزارت هوش مصنوعی، وزارت آموزش و… هستند. 
اصول و استراتژی های کلیدی ملی آنها چشم انداز ۱۰۰ساله 
امارات متحده عربی تا ۲۰۷۱، اصــول ۱۰گانه امارات متحده 
عربی برای ۵۰ سال آینده، استراتژی چهارم تحول دیجیتال، 
اســتراتژی اقتصاد دیجیتال، اســتراتژی هوش مصنوعی و 
استراتژی بلاکچین است که در سطح کشور امارات تنظیم 

شده است.
همچنیــن در ســطح حکومــت دبــی هــم تأثیرگذارهــا اتــاق 
دبی، شــرکت دبی دیجیتال و بنیاد آینده هســتند. شرکت 
گردشگری و اقتصاد دبی نیز از نهادهای تأثیرگذار دبی است 

که به نحوی کار تبلیغاتی سایر بخش ها را به عهده دارد.
ادامه در صفحه 1۳

دبی

 ۱۳٫۶۸ .۳۳
میلیارد دلار

 ۴۸۰ .۳۴
هزار دلار

 ۳ .۳۵
میلیون دلار

ارزش  اکوسیستم

متوسط سرمایه گذاری اولیه یا بذردانه

A متوسط سرمایه گذاری دور

متوسط جهانی

 ۷٫۲ .۳۰
میلیارد دلار

 ۵۰۰ .۳۱
هزار دلار

 ۳٫۳ .۳۲
میلیون دلار

1۹٫8 درصد
نرخ رشد مرکب سالانه  

2022 الی 20۳1

 $ ۱۶۰٫۰۰

$ ۱۴۰٫۰۰

$ ۱۲۰٫۰۰

$ ۱۰۰٫۰۰

$ ۸۰٫۰۰

$ ۶۰٫۰۰

$ ۴۰٫۰۰

$ ۲۰٫۰۰

$
۲۰۱۶ ۲۰۱۷ ۲۰۱۸ ۲۰۱9 ۲۰۲۰ ۲۰۲۱ ۲۰۲۲ ۲۰۲۳ ۲۰۲۴ ۲۰۲۵ ۲۰۲۶ ۲۰۲۷ ۲۰۲۸ ۲۰۲9 ۲۰۳۰ ۲۰۳۱

 140
میلیارد دلار

 ۳8٫10
میلیارد دلار

 16٫۹0
میلیارد دلار

 1۵٫40
میلیارد دلار

 ارزش اکوسیستم 
استارتاپی دبی حدوداً 

13.6 میلیارد دلار 
برآورد می شود؛ این 

درحالی است که 
متوسط جهانی ارزش 

اکوسیستم دیگر 
کشورها،  حدود 7.2 

میلیارد دلار بوده است
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مخاطبان اصلی 
رویداد ۹ ژانویه چه 
کسانی هستند؟ 

ســومین دوره رویــداد 9 ژانویــه، ۱9 و ۲۰ 
دی مــاه توســط کارخانــه نــوآوری رســانه 
راه کار و با حمایت صرافی های نوبیتکس، 
هیتوبیــت، والکــس و آبان تتــر در شــش 
بخــش برگــزار می شــود. در ایــن رویــداد 
علاوه بــر برگــزاری پنل ها و ســخنرانی های 
تخصصــی، مخاطبــان می تواننــد در 
کارگاه هــای تخصصــی حاضــر شــوند، بــا 
فعــالان اکوسیســتم بلاکچیــن و رمــزارز 
شبکه ســازی و از نمایشــگاه بازدیــد کنند 
و همچنین به واســطه بخــش کاریابی، در 
شرکت های این حوزه استخدام شوند. اما 
مخاطبان این بحث ها چه کسانی هستند 

و این رویداد مناسب چه افرادی است؟
بــا توجه بــه اینکــه رویــداد 9 ژانویــه دارای 
بخش های نمایشگاه، استخدام، کارگاه، 
کنفرانس و شبکه ســازی اســت، جامعه 
مخاطبانــش طیــف متفاوتــی از فعــالان 
اکوسیســتم بلاکچین و رمــزارز را شــامل 
می شود؛ تمام مدیران ارشد کسب وکارهای 
حوزه رمزارز در ایران، مدیران فنی و توسعه 
کســب وکار صرافی های رمزارزی در ایران، 
مدیــران اســتارتاپ های فعــال در حــوزه 
بلاکچیــن، مدیــران و سیاســت گذاران 
اقتصــاد نــوآوری کشــور، مدیــران حــوزه 
فناوری اطلاعات کشــور، مدیران و فعالان 
بــازار ســرمایه و مدیــران و بنیان گــذاران 
کارگزاری هــا، پرداخت یاری ها، صرافی ها، 
ســکوهای تبــادل رمــزارزی از جملــه ایــن 
مخاطبــان هســتند. اقتصاددانــان و 
صاحب نظران دانشگاهی حوزه پول و ارز، 
بلاگرها یا افراد تأثیرگذار در توسعه ادبیات 
و مارکت رمــزارز در ایــران، تأمین کنندگان 
سخت افزارهای این صنعت، مؤسسات 
و مراکــز پژوهشــی و قانون گذاری کشــور و 
چهره های کسب وکاری حوزه فناوری های 
مالی از دیگر ذینفعان این رویداد به شمار 

می آیند.
همچنیــن محتــوا و جریان هــای رویــداد 
9 ژانویه برای فعالان حــوزه آموزش مالی، 
کســب وکارهای حــوزه ســرمایه گذاری، 
مشاوره و مدیریت ثروت، افراد تأثیرگذار 
در بخش تنظیم گــری دولــت و مجلس، 
و حقوقــی  ســرمایه گذاران حقیقــی 
و متخصصــان فنــی ایــن حــوزه ازجمله 
مدیران محصول، کارشناســان و مدیران 
حوزه امنیتــی و نظارتی و برنامه نویســان 
مناسب است. علاقه مندان برای حضور 
در این رویــداد دو روزه می توانند از طریق 
صفحه رویــداد در ایوند ثبت نــام خود را 

انجام دهند.

REVIEWبررسی

گفت وگو با رئیس انجمن بلاکچین و رمزارز ایران به بهانه رویداد 9 ژانویه 

شبکه سازی به متولی نیاز دارد
رویداد 9 ژانویه هر ســال توســط کارخانه نوآوری رســانه 

راه کار برگزار می شود.
نوزدهم و بیســتم دی ماه، این رویداد برای سومین سال 
متوالی بــه منظور گرد هــم آمدن فعــالان حوزه رمــزارز و 
بلاکچین کشــور برگزار خواهد شــد. محمدرضا شرفی، 
رئیس انجمن بلاکچیــن و رمــزارز ایران، یکــی از فعالان 
این حوزه است که به بهانه رویداد 9 ژانویه با او صحبت 

کرده ایم. «

 آخریــن وضعیــت کســب وکار 
ماینینگ

محمدرضــا شــرفی در ایــن بــاره توضیــح 
می دهد: »در حوزه ماینینگ مطالب بسیار 
زیــادی جــای می گیــرد و در فعالیــت نویــن 
اقتصــادی، ما درگیــر بســیاری از چالش ها و 
مشــکلات و یک مقدار دچار ســخت فهمی 
بوده ایــم. تقریبــاً از ســال ۱۳9۸ کــه مصوبــه 
هیئــت دولــت در خصــوص رســمیت دادن 
بــه حــوزه اســتخراج به خصــوص صنعــت 

اســتخراج منتشــر شــد، با چالش های متعددی دست 
بــه گریبــان شــدیم.« او ادامــه می دهــد: »بیشــتر بــر 
بحث تأمیــن منابع ایــن صنعــت کار کردیم و مســیرها 
را به ســمت انرژی هــای پاک ســوق دادیــم. در واقــع اگر 
تأمین کننده، دولت باشــد ما همیشــه با چالش روبه رو 
خواهیم بود. برای کسب وکار نیز به هیچ عنوان منطقی 
نیســت که بخواهد فقــط از یک کانــال نیازهــای خود را 
تأمین کند و این انحصار می تواند هزینه های کسب وکار 
را افزایش دهد.« رئیس انجمن بلاکچین و رمزارز ایران 
عنوان می کنــد: »وقتی صحبت از انرژی پاک می شــود، 

شــاید دیگــر شــاهد وارد شــدن هیــچ منابعــی از کشــور 
برای ایــن صنعت نباشــیم و ایــن موضوع می توانســت 
قــدرت چانه زنــی را افزایــش دهــد. مــا بــا این اســتراتژی 
حرکــت کردیــم و بــا ســنواتی کــه پــس از آن وارد شــد، 
مسیر فعالیت در حوزه اســتخراج رمزارز با بهره گیری از 
انرژی های پاک کاملاً هموار شد. اکنون نیز همه عزیزان 
بــا هماهنگی های انجام شــده توســط ســازمان بــورس و 
انرژی، در این زمینه مساعدت های بسیار و همراهی های 

خوبی داشته اند.« 

صنعــت  فرودهــای  و  فــراز   
ماینینگ

شــرفی در پاســخ به اینکه آیا در حال حاضر 
امیدی به صنعت ماینینگ کشور هست یا 
خیر، عنوان می کند: »اگر بخواهم صادقانه 
پاســخ دهــم خیــر؛ زیــرا طبیعتــاً بــرای همــه 
فعــالان این صنعت امــکان اینکــه بخواهند 
وارد بــورس و انرژی شــوند مهیا نیســت و از 
ســمت دیگر ســرمایه گذاری برای تولید برق 
تجدیدپذیر نیــاز اســت. از نظر مــن قیمتی کــه در حال 
عرضه شــدن به بســیاری از صنایع اســت، که مــا به آن 
می گوییم خارج از چهارچوب یارانه ای پرداخت می شود، 
با انرژی برقی که به ماینرها تحویل می شود بسیار فاصله 
دارد. امــا دربــاره بحث قیمــت انــرژی، با چالــش روبه رو 
هستیم. در بخش صنعت استخراج، هزینه ای که اکنون 
یک اســتخراج  کننده و بهره بردار در این حــوزه بابت هر 
کیلووات ساعت برق پرداخت می کند با تخفیفی که در 
نظر گرفته شــده، دو هزار و ۸۰۰ تومان اســت. برای گاز و 

بحث تبدیل هم چنین شرایطی حاکم است.«

 علت اهمیــت ماینینــگ در اکوسیســتم 
بلاکچین و رمزارز

رئیس انجمــن بلاکچیــن و رمزارز ایــران در بــاره اهمیت 
ماینینــگ در اکوسیســتم بلاکچیــن و رمــزارز می گوید: 
»شاید اگر اکنون محصولی مانند بیت کوین در این حوزه 
عرضه شــود و زنجیــره ای در بلاکچین به نــام بیت کوین 
داشته باشیم، دیگر از این مکانیسم اجماع استفاده ای 
نمی شد. اما به هر حال ما یک زنجیره ای را دارا هستیم 
که ۵۰ درصد ارزش کل بــازار را به خود اختصاص داده و 
زمانی که چنین حجمی از ارزش در پشــت این موضوع 
است، ما باید همچنان با قوانین آن زنجیره حرکت کنیم 

تا بتوانیم آن را حفظ کنیم.«

 موضوعاتــی کــه نیــاز اســت در رویــداد ۹ 
ژانویه مطرح شود

محمدرضا شــرفی در بــاره موضوعاتی که لازم اســت در 
رویداد 9 ژانویه عنوان شود، اظهار می کند: »کاری که در 
حال انجام است بسیار ارزشمند است و این ارتباطات 
و شبکه ســازی بــه یــک متولــی احتیــاج دارد و جــا دارد 
از دوســتانی کــه آن را عهده دار شــدند تشــکر کنیم؛ اما 
یک موضــوع کوچک را هم بایــد اضافه کــرد و آن این که 
می شود سازوکاری را دید که این رویدادها و گردهمایی ها 
منجر به شکل گیری  همکاری های مشترک شود. شاید 
محل طلاقی قابلیت هــا و ظرفیت ها و همچنین موجب 
شکل گیری ظرفیت ها و زمینه همکاری های جدید باشد 
که در آن صورت می شــود گفت که این رویداد پای خود 
را فراتــر از رویدادهــای برگزارشــده گذاشــته اســت. این 
کشــور واقعاً به چنین رویدادهایی نیاز دارد که یکسری 

همکاری ها و ظرفیت های جدید شکل بگیرد. «

I N T E R V I E W

رويداد 9 ژانويه
9  J A N  E V E N T

مهسا نجاتی 

mahsaanejatii1993 
@gmail.com
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هوش مصنوعی
A R T I F I C I A L 

I N T E L L I G E N C E نگاهی به فرازوفرودهای پرسروصداترین چت بات هوش مصنوعی و آینده این فناوری

چهار فصل با چت جی پی تی
چت جی پی تی توسط شرکت OpenAI در آخرین روز نوامبر 
ســال ۲۰۲۲ راه اندازی شــد. این چت بات هــوش مصنوعی 
هیجان زیادی را بین مــردم و متخصصان هوش مصنوعی 
برانگیخت. همــه از جادوی این ابزار جدیــد مبهوت بودند؛ 

زیــرا ایــن اولین بــاری بــود کــه هــوش مصنوعی 
می توانست شعر بنویسد و نقاشی بکشد. طی 
یک سال گذشته، چت جی پی تی چهار فصل 
را پشــت ســر گذاشــت و در هر فصــل اتفاقات 
جدیدی را تجربه کرد. شاید بد نباشد در اولین 
ســالگرد چــت جی پی تی نگاهــی به یک ســال 
گذشــته بیندازیــم و در مورد مســیری که چت 
جی پی تــی در ایــن مدت پیمــوده بیشــتر تأمل 

کنیم.

 زمستان پرهیجان چت جی پی تی
چت جی پی تی تا به امروز موفق ترین فناوری از نظر پذیرش 
توســط کاربران بوده اســت. این چت بات توانســت تنها در 
پنج روز یک میلیون کاربر به دست آورد. ظرف دو ماه تعداد 
کاربران چــت جی پی تی بــه ۱۰۰ میلیون نفر رســید. در واقع 
چت جی پی تــی حاصــل پیشــرفت های بی شــمار در حوزه 
هوش مصنوعی بود. این پیشرفت ها در ۱۰ سال گذشته با 
کلان داده ها و افزایش چشــمگیر قدرت محاسباتی شتاب 
گرفتند. شبکه های عصبی، یادگیری ماشین و مدل های زبان 
بزرگ زمینه را برای به وجود آمدن ابزارهای هوش مصنوعی 
فعلی مانند سیری، الکسا یا چت جی پی تی فراهم کرده اند.

 بهار استعاره ای
ویژگی هــای قدرتمند چــت جی پی تی موجی از اســتعاره ها 
را در بهــار امســال بــه راه انداخــت. مــا انســان ها، هــرگاه با 

چیز جدیدی مواجه می شــویم، از اســتعاره ها و تشبیهات 
استفاده می کنیم تا آن را با دانسته ها و مشاهدات پیشین 
خود مقایســه کنیم. در ابتــدا از چت جی پی تی بــا عناوین 
هوش مصنوعی انســان گونه یا مغز انســانی یاد می شد که 
توانایــی فکــر کــردن و یادگیــری دارد. البتــه این 
شبکه پیچیده با اصطلاحات »جعبه پاندورا« 
یا »جعبه سیاه« نیز توصیف می شود. در بهار 
امســال کم کــم القــاب اســتعاره ای درآمیختــه 
با تــرس و ارعاب بــه این فنــاوری اطلاق شــدند. 
تشــبیهات رنــگ و بــوی تــرس گرفتنــد و چــت 
جی پی تــی بــا عناوینــی چــون فرانکشــتاین و 
آرماگدون توصیف شــد. به دنبال مطرح شدن 
بحث حاکمیــت هــوش مصنوعی، قیــاس این 
فنــاوری بــا تغییــرات آب وهوایــی، ســلاح های 
هســته ای و همکاری های علمــی آغاز شــد. در واقــع تمرکز 
روی شباهت ها بود و کمتر کسی به تفاوت ها توجه می کرد.

 چت جی پی تی زیر نور آفتاب تابستان
 تابستان برای چت جی پی تی نسبتاً آرام بود و در این فصل 
بیشتر از اینکه در مورد این فناوری اظهار نظر شود، فکر شد. 
در مورد چالش هــای این فنــاوری و راه حل هایی که می تواند 

ارائه دهد، بحث هایی شکل گرفت.

 پاییز و برگ ریزان هوش مصنوعی
بــا آمــدن پاییــز ســروصدا و هیاهــو حــول چــت جی پی تــی 
خوابید و فضای این فناوری شفاف تر شد. در واقع این اتفاق 
با قــرار گرفتن هــوش مصنوعــی در دســتور کار پارلمان های 
ملی و ســازمان های بین المللــی رخ داد. در این فصل اصول 
و خط مشــی های دقیــق و قانونــی جایگزیــن توصیف هــا و 

تشبیهات شدند. در اسناد سیاستی نهادهای بین المللی 
مانند سازمان ملل، گروه ۷ یا گروه ۲۰ بیشتر از خطرات این 
فناوری گفته شد و تقریباً کفه چالش های هوش مصنوعی 
از کفه فرصت های آن ســنگین تر شــد. برای مثــال برخی از 
رویدادها، مانند اجلاس هوش مصنوعی لندن، بر خطرات 
بلندمدت هوش مصنوعی متمرکز شدند. در عوض برخی از 
متخصصان نگران خطرات و چالش هــای فوری این فناوری 
بودند. آنها مدام از تغییر شکل مشاغل، آموزش و ارتباطات 

عمومی توسط هوش مصنوعی ابراز نگرانی می کنند.

 چه در انتظار ماست؟
باید توجه داشــت که هوش مصنوعی به یک جریان اصلی 
در جامعه تبدیل شــده و مســائل فردی و اجتماعی را تحت 
تأثیر قرار داده است. با نفوذ و گسترش بیشتر این فناوری، 
نیاز به حکمرانی آن بیش ازپیش احساس خواهد شد. در این 
راستا باید روی دو موضوع تمرکز کنیم؛ اول نحوه رسیدگی به 
خطرات هوش مصنوعی و دوم اینکه چه جنبه هایی از هوش 
مصنوعی باید کنترل شــوند. در رابطه با موضوع اول، ابتدا 
باید اشــاره کرد که خطــرات هوش مصنوعی به ســه دســته 
تقســیم می شــوند؛ خطــرات کوتاه مدت کــه همــه از آن آگاه 
هســتند، خطرات میان مدت کــه افراد کمتری بــه آنها دقت 
می کنند و خطرات بلندمدت که تقریباً هیچ کس متوجه آنها 
نیســت. خطرات کوتاه مدت بیشــتر با حفاظت از داده ها و 
مالکیت معنوی، تولید انبوه متون، ویدئوها و حتی صداهای 
جعلی و در کل سوءاستفاده از هوش مصنوعی مرتبط است. 
ما با بیشتر این خطرات آشنا هســتیم. درحالی که ابزارهای 
نظارتی موجود غالباً می توانند به این مشــکلات رســیدگی 

کنند، اما تلاش هایی در این زمینه نیاز است.
ادامه در صفحه 1۵

NEWSخبر

مدیر سال 2۰2۳ به 
انتخاب مجله تایم

سال سم آلتمن
ســم آلتمــن، بنیان گــذار و مدیرعامــل 
OpenAI روز چهارشنبه، ششم دسامبر 
توسط مجله تایم به عنوان مدیرعامل سال 
انتخاب شــد. تایم در مورد هدفش از این 
انتخاب می گوید که تأثیر چت جی پی تی 
و پــس از آن چــت جی پی تی ۴ بر شــرکت 
OpenAI و جهــان متحول کننــده بــود. 
OpenAI که تا پیش از چت جی پی تی یک 
آزمایشــگاه تحقیقاتی هــوش مصنوعی 
در نظــر گرفتــه می شــد، در ایــن ســال بــه 
یک نهــاد ۸۰ میلیــارددلاری تبدیل شــد. 
آلتمن در مصاحبه بــا تایم گفت: »۲۰۲۳ 
سالی بود که در آن بسیاری از مردم هوش 
مصنوعی را جدی گرفتند.«  بیل گیتس، 
یکی از بزرگ ترین کارآفرینان دنیا در مورد 
آلتمــن عنــوان کــرده اســت: »بنیان گذار 
OpenAI در خــط مقــدم انقــلاب هــوش 
مصنوعــی قــرار دارد و الهام بخــش ســایر 
مدیــران کســب وکارها اســت.« از نظــر 
گیتس بنیان گــذار OpenAI رهبر نســل 
جدیــدی از مدیــران عامــل اســت و عصر 
جدیــدی از هــوش مصنوعی را آغــاز کرده 
است.«  جنجال سازی های آلتمن در ماه 
نوامبر با اخراج و بازگشــت بلافاصله اش 
به OpenAI بیشتر شد. او در آستانه تولد 
چت جی پی تــی توســط هیئت مدیره این 
شرکت اخراج شد و پس از ۵ روز در پی نامه 
کارکنان و درخواســت آنها برای بازگشت 
آلتمن، به سمت قبلی خود بازگشت. چت 
 Chat Generative جی پی تی که بــا نــام
Pre-Trained Transformer نیــز 
شــناخته می شــود، روی چــت جی پی تی 
۳.۵ ایجاد شــد و مدل اولیــه آن منحصراً 
برای اهداف تحقیقاتی مورد استفاده قرار 
می گرفت. چت جی پی تی در سی ام نوامبر 
یک ســاله شــد و تــا به امــروز ســریع ترین 
اپلیکیشــن در جــذب کاربــر محســوب 
می شــود و تعــداد کاربــران آن از مــرز ۱۰۰ 

میلیون عبور کرده است.

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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گردشگری
T O U R I S M

رئیس جامعه انجمن های حرفه ای اقامتگاه های بومگردی مطرح کرد
اکو توریسم یا بوم گردی یک مفهوم نسبتاً جدید در صنعت گردشگری است. این مفهوم در ایران با گسترش اقامتگاه های بوم گردی توسعه پیدا کرد و اکنون یکی از جذاب ترین راه ها برای 

تجربه یک سفر به شمار می آید. ماهیت بوم گردی با مفهوم احترام به طبیعت گره خورده است زیرا این روش از سفر ادعا می کند بیشترین همسویی را با محیط زیست دارد. از سویی دیگر 
به دلیل اقامت افراد در خانه ها و یا چادرهای روستایی، مسافران می توانند به صورت مستقیم با فرهنگ منطقه ای مقصد آشنایی پیدا کنند. در بسیاری از مراکز بوم گردی فعالیت هایی 

چون ساخت صنایع دستی و پخت غذاهای محلی صورت می گیرد که راهی است برای رونق کسب وکارهای کوچک روستایی.  اما این حوزه در ایران با چالش هایی روبرو است که بسیاری 
از صاحبان بوم گردی را دچار نا امیدی می کند؛ مشکلاتی از قبیل پرداخت هزینه های مختلف و یا چالش های مرتبط با دریافت یا تمدید مجوز بوم گردی.  »یاور عبیری«، رئیس جامعه 

انجمن های حرفه ای اقامتگاه های بوم گردی ایران و صاحب کسب وکار اقامتگاه بوم گردی »آرتین دینور« در استان کرمانشاه است و با فضای بوم گردی های روستایی به خوبی آشنایی دارد. 
عبیری در گفت وگوی خود با کارنگ از چالش های بوم گردی در ایران می گوید. 

با این شرایط فعالان بومگردی 
دل زده خواهند شد

دبی، اولین مقصد 
گردشگری منتخب 

مسافران

ورود ۱۳.۹ میلیون 
گردشگر به دبی در 

۲۰۲۳
دبی در سال های اخیر به دلیل تورها و 
اقامتگاه های مقرون به صرفه به مقصد 
جذابــی بــرای گردشــگران تبدیل شــده 
اســت. برای مثال میانگین نــرخ روزانه 
یک اتاق هتل در دبی ۵۳۶ درهم است. 
البته ایــن جذابیــت دلایــل دیگری هم 
مثل ابتکارات تازه دبی در زمینه صدور 
ویــزای طلایــی و دورکاری دارد. لازم بــه 
ذکر اســت در ســال ۲۰۲۳، دبی توسط 
ســایت تریــپ ادوایــزر به عنــوان اولین 
مقصــد منتخــب مســافران شــناخته 
شــد. در مجمــوع از ژانویــه تــا اکتبــر 
ســال ۲۰۲۳، ۱۳.9 میلیــون گردشــگر 
بین المللــی از دبــی بازدیــد کردنــد. 
گردشــگران هنــدی بیشــترین ســهم را 
در میــان داشــتند و حــدود ۱.۸ میلیون 
هنــدی در ســال ۲۰۲۳ بــه دبــی ســفر 
کردند. شــورای همــکاری خلیج فارس و 
اروپــای غربــی نیــز دو منطقــه ای بودند 
کــه بیشــترین درصــد بازدیدکننــدگان 
را بــه خــود اختصــاص دادنــد و میــزان 
مشارکت هر کدام ۲۱ درصد بوده است. 
برج خلیفه، آب نماهای دبی، دبی مال، 
دهکده جهانی دبی، باغ معجزه دبی و 
قاب دبــی از پربازدید تریــن جاذبه های 
گردشــگری ایــن شــهر در ســال ۲۰۲۳ 
بودنــد.  باید اشــاره کــرد که تعــداد کل 
بازدیدکننــدگان بین المللــی از دبــی در 
ســال ۲۰۲۲، ۱۴.۳۶ میلیــون نفــر بــوده 
است. بازدیدکنندگان دبی در این سال 
نسبت به ســال قبل ۷.۰۸ میلیون نفر 
بیشــتر بودند که براین اســاس می توان 
گفت دبی در سال ۲۰۲۲ شاهد افزایش 
9۷ درصدی در تعــداد بازدیدکنندگان 
نسبت به سال ۲۰۲۱ بود. شیخ حمدان 
بن محمد بن راشد آل مکتوم، ولیعهد 
دبــی و رئیس شــورای اجرایــی دبی، در 
این باره عنوان کرده است: »رشد قابل 
توجــه بازدیدهــای بین المللــی از دبــی، 
ظهــور ایــن شــهر را به عنــوان یکــی از 
مقاصد کلیدی پیشرو در رونق بخشی 
گردشــگری جهانــی نشــان می دهــد.« 
به گفته او این دســتاورد با چشــم انداز 
تبدیــل دبــی بــه یکــی از ســریع ترین 
کلان شــهرهای جهــان و یــک قطــب 
جهانی برای سفر، استعداد، کارآفرینی 

و سرمایه گذاری به دست آمده است.

REPORTگزارش

 شرایط صنعت بوم گردی در سفرهای 
تابستانی و پاییزی چگونه بوده است؟ 

اکنــون آمار دقیقی در دســت نیســت اما در تابســتان و 
پاییز امســال شــرایط بوم گردی هــا خیلی خــوب نبود. با 
توجه به بحث تورم و مســائل اجتماعی که اتفاق افتاد، 
سفرها کاهش پیدا کرد و همکاران ما نتوانستند آن طور 

که شایســته اســت، فعالیت کننــد. تورم یکــی از دلایل 
اصلی است که باعث کم شدن سفرها می شود. هنگامی 
که تورم در جامعه افزایش می یابد، دیگر سفر به عنوان 
یک اولویت برای مردم مطرح نخواهد بود و اولین موردی 
که افراد از زندگی شان حذف می کنند سفر کردن است. 
در چنیــن شــرایطی حتــی شــاهد هســتیم کــه برخی از 

بوم گردی ها تصمیم به فــروش ملک خود گرفته و برخی 
هم کسب وکار خود را تعطیل کرده اند. 

 از چــه زمــان وارد فعالیــت بوم گردی و 
گردشــگری شــدید و در حــال حاضــر در چــه 

شرایطی به سر می برید؟ 

I N T E R V I E W
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تقریباً از اوایل دهه نود وارد فعالیت گردشگری شدیم. 
در ابتدا شروع خوبی هم داشتیم. یکی از فعالیت هایی 
که ما همیشــه انجام می دادیــم جشــنواره ها بودند. هر 
ساله چندین جشــنواره را برگزار می کردیم که دو ویژگی 
بســیار خوب داشــتند؛ اول اینکه چون ما در منطقه ای 
فعالیت می کنیم که چندان شــناخته شده نیست، این 

جشــنواره ها باعــث می شــد گردشــگری در 
این منطقه رونق پیدا کنــد. دومین نکته هم 
منتفع شدن جامعه محلی از برگزاری چنین 
رویدادهایــی بــود. بــرای مثــال در رویــدادی 
ماننــد جشــنواره روغــن حیوانــی، مــردم 
محلی محصولات خــود را در این جشــنواره 
مســتقیماً به گردشــگران عرضه می کردند و 
همین موضوع باعث درآمدزایی برای اهالی 
روســتا و تبلیــغ و در نهایــت رونق آن روســتا 

می شد. 

 چــه قشــری از جامعــه  بیشــتر از 
بوم گردی ها استقبال می کنند؟ 

نمی تــوان گفــت کــه یــک قشــر خــاص از بوم گردی هــا 
اســتقبال می کنند. افراد بــا ســلیقه های مختلفی برای 
سفر اقامت در بوم گردی ها را انتخاب می کنند. می توانم 
بگویم از دهک هــای بالا تــا دهک های پایین مشــتریان 
بوم گردی ها هستند. اقامتگاه ها و سبک های کاری شان 
با یکدیگر متفــاوت هســتند و این ســبک های متفاوت 

سلیقه های مختلفی را جذب خود می کنند. 

 آمــوزش چه 
تاثیــری در کســب وکار 
شــما داشــته و در ایــن 
چــه  خصــوص 

تجربه هایی دارید؟ 
ســال های  در  متأســفانه 
گذشــته همــکاران مــا آموزش 
چندانــی در حــوزه بوم گــردی 
ندیدند. عــدم آمــوزش هم در 
کیفیت کار تأثیرگذار اســت و 
هــم در بازاریابــی تاثیــر منفی 
می گــذارد. یکــی از اهــداف ما 
نهادینه شــدن آموزش است. 
ســرفصل های آموزشــی مورد 

نظــر را بــه وزارت خانه ابــلاغ کرده ایــم و منتظــر دریافت 
تایید آن هستیم. اگر این سرفصل ها تایید شوند، هم در 
بحث کیفیت و هم در بحث درآمدزایی بوم گردی شاهد 
اتفاقات بسیار مثبتی خواهید بود. از طرفی هم در حال 
برگزاری سمینارهای آموزشی هستیم. در سه ماهه اخیر 
نیز دو مورد از این سمینارها برگزار شدند. این سمینارها 
در حوزه آموزش هســتند و امیدوار هســتیم بــا برگزاری 

آنها سطح کیفیت کار همکاران، اندکی افزایش یابد.
برنامه ما این اســت که در هر فصل یک ســمینار برگزار 
کنیم و قصد داریم موضوعیت این سمینارها را به مرور 
تخصصی تــر کنیــم تــا خروجــی حرفه ای تــری را از آنهــا 

دریافت کنیم.
متأســفانه در مورد بوم گــردی هیچ کتــاب تخصصی و یا 
مدرس متخصصی وجود نــدارد. به طور کلــی، هدف ما 
این است که بتوان از دانش مربیان کنونی استفاده کرد 
و از ســویی دیگر بتوانیم تولید محتوایی انجام دهیم که 
در راســتای آموزش در اختیــار افراد قــرار گیــرد و به طور 

همگانی از آن ها استفاده شود. 

 طرحــی کــه در حــوزه آمــوزش بــه 
وزارت خانــه تحویل دادید، در چــه مرحله ای قرار 

دارد؟ 
به دلیل تغییرات و تحولاتی کــه در بخش آموزش اتفاق 

افتاده است، طرح ما نیز دچار وقفه شده اما سرفصل ها 
تاییــد نهایی شــده اند. ریز ســرفصل ها را نیــز در اختیار 
وزارت خانه قــرار دادیم کــه از بیســت وهفت فصل ارائه 

شده حدود بیست فصل پذیرفته شده است.«

 آیا خودتان در شروع کار با چالش اخذ 
مجوز مواجه بودید؟

در آغــاز فعالیت مــان در اســتان کرمانشــاه، 
متأسفانه شناخت خوبی از بوم گردی وجود 
نداشــت. مــا بــرای دریافــت مجــوز مجبــور 
بــه گذرانــدن کاغذ بازی هــای اداری فراوانــی 
شدیم. در نهایت هم مجبور شدیم به عنوان 
زیرمجموعه خانه مســافر فعالیت کنیم. اما 
مشکل این موضوع ناهمگونی آن با فعالیت 
اصلی بــود. بعــد از حــدود دوســال پیگیری،  
بالاخره توانستیم مجوز بوم گردی را دریافت 
کنیــم. در آن زمان که در قالب خانــه فعالیت می کردیم، 
مشــکلاتی همچون مالیات یــا پرداخت آب و بــرق و گاز 

را نداشتیم.
اما متأســفانه بعد از اینکه وارد تأسیســات گردشــگری 
شــدیم، مشــکلات هم از پی آن برای مان به وجــود آمد؛ 
بــرای مثــال نــرخ پرداخــت آب و بــرق و گاز بوم گردی هــا 
صنعتــی شــد و یــا اینکــه مجبــور بــه اســتفاده میــزان 

مشخصی از آب بودیم.
از دیگــر مشــکلات ایــن حوزه ایــن اســت که بــرای مثال 
اگــر مدیــر یــک اقامتــگاه یــک فــرد روســتایی باشــد، به 
دلیل بی ســوادی یا کم سوادی 
مجبــور اســت یــک شــخص 
دیگــر را بــه عنــوان نماینــده 
از طــرف خــود معرفــی کنــد. 
بهتــر بــود کــه بــه جــای ایجاد 
چالش هــای و ســخت کــردن 
فعالیت بوم گردی ها، نظارت ها 
فعــالان  می شــد.  بیشــتر 
بوم گــردی با وجود مشــکلاتی 
کــه اکنــون وجــود دارد، دلــزده 
ایــن  اکثــر  شــد.  خواهنــد 
مشــکلات هــم بــه ایــن دلیــل 
بــود کــه بوم گردی هــا زیــر نظر 
تأسیســات گردشــگری قــرار 

گرفتند.

 چه چالش هایــی برای دریافــت مجوز 
بوم گردی از درگاه ملی مجوزها دارید؟ 

درگاه ملی مجوزها به ســامانه وزارت  گردشگری متصل 
اســت. اما موضوع این اســت که برای یک خانه مسافر 
به راحتی مجــوز صادر می شــود اما کســب مجــوز برای 
بوم گــردی آنقــدر دچــار چالــش اســت کــه صاحبــان 

بوم گردی را دچار نا امیدی می کند.
به عنوان مثال یکی از چالش های ما ارزیابی بوم گردی ها 
اســت. برای انجام این ارزیابــی بایــد بوم گردی ها هزینه 
پرداخت کنند تا شرکت های ارزیاب آنها را موررد ارزیابی 
قرار دهند. بــه طور کلی بــه دلایل مختلــف مثل معرفی 
مدیر دارای مدرک لیسانس، ارائه استحکام بنا، ارزیابی 
و غیره، بوم گردی ها متحمل هزینه های بسیار می شوند 
که این موضوع ایجاد اشــتغال بــرای روســتایی ها را زیر 

سؤال می برد. 

 در حال حاضر بیشــتر مشتریان شما 
را گردشــگران خارجــی تشــکیل می دهنــد یــا 

داخلی؟
قبل از کرونا بیشــتر مشــتری ها ما از مســافران خارجی 
بودند اما بعد از پاندمی بیشــتر مشــتری ها از مسافران 

داخلی هستند.

 از دهک های بالا تا 
دهک های پایین 

مشتریان بوم گردی ها 
هستند. اقامتگاه ها و 
سبک های کاری شان 

متفاوت شان 
سلیقه های مختلفی را 

جذب خود می کنند

بهناز ملکی
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 مرور نقشه راه دبی برای اقتصاد دیجیتال

REPORTگزارش

رضا جمیلی با اشــاره به اینکه در سند اقتصاد 
دیجیتال دبی سه مصاحبه کلیدی وجود دارد، 
بــه مخاطبــان توصیــه کــرد ایــن مصاحبه هــا را 
مطالعه کنند، زیرا حاوی استراتژی های جذابی 
هســتند. این مصاحبه ها با مدیرعامل شرکت 
گردشــگری و اقتصــاد دبــی، مدیرعامــل بنیــاد 
آینده دبی و وزیر هوش مصنوعی امارات انجام 

شده است.
او بــا اشــاره بــه مصاحبــه مدیرعامــل شــرکت 
گردشــگری دبی عنوان کــرد: »یکــی از کارهایی 
که اماراتی ها انجام می دهند این است که برای 
دبــی در سراســر دنیــا کمپین هــای بازاریابی راه 
می اندازند و هدف شان این است که نسل آینده 
نوآوری در دنیا، دبی را محلی جذاب برای زندگی 
بشناســند؛ آن هــم یــک نــوع زندگــی دیجیتال 

متناسب با سبک زندگی نسل جدید.«
مدیر توسعه کسب وکار کارخانه نوآوری رسانه 
راه کار، با اشــاره به اینکه اتاق اقتصاد دیجیتال 
دبــی یکــی از بازوهــای اصلی اجــرای این ســند 
و چند ســند دیگــر در حــوزه اقتصــاد دیجیتال 
اســت، ادامــه داد کــه KPI ایــن اتاق برای ســال 
۲۰۲۴ این گونــه تعریــف شــده اســت: »جــذب 
بیــش از ۳۰۰ اســتارتاپ جدیــد به دبــی، جذب 
بیش از ۱۰۰ متخصص برتر در حوزه فناوری های 
پیشــرفته، انتقــال عملیــات ۱۰ شــرکت بــزرگ 
فناوری های پیشــرفته جهان به دبــی و میزبانی 

کنفرانس جهانی اقتصاد دیجیتال در دبی.«

برخی موفقیت های اســتارتاپی 
دبی

رضــا جمیلــی در ادامــه ارائــه خــود ضمــن بیان 
اینکه دبی تا همین  جای کار نیز در اکوسیســتم 
اســتارتاپی خود موفقیت هایی داشــته اســت، 
توضیح داد: »در سال ۱999 که اینترنت سیتی 
راه اندازی شــد، دبی تا قبــل از ۲۰۰۵ موفق شــد 
گــوگل، مایکروســافت، اوراکل، فیســبوک و 
چند شــرکت بزرگ دیگر دنیــا را ترغیب کند که 
یکــی از دفاتر اصلی شــان را در اینترنت ســیتی 
راه انــدازی کنند. در ادامه خرده فروشــی ســوک 
کــه در ســال ۲۰۰۵ راه افتــاد، بــه تملــک آمازون 
درآمد. مورد دیگری که می توان به آن اشاره کرد، 
پراپرتی فایندر اســت که در سال ۲۰۰۸ تأسیس 
شد و به تملک نسپرز درآمد و پس از آن در یک 
شرکت چندملیتی ادغام شد. بایوت که در سال 
 AMPG ۲۰۰۸ راه اندازی شد در ادامه به تملک
درآمد. مورد دیگر کریم است که در سال ۲۰۱۳ 
راه افتــاد و در ادامــه اوبــر آن را خریــداری کــرد. 
مامزورلد در سال ۲۰۱۱ راه افتاد و در حال تبدیل 
شدن به یک یونیکورن شده است. اینستاشاپ 
نیز در ســال ۲۰۱۵ به وجــود آمد و یکــی دیگر از 
موفقیت های دبی در این فضا به شمار می رود. 
همچنین کیتاپــی کــه در ســال ۲۰۱۸ راه افتاد و 
خدمات ابری ارائــه می دهد در حال حاضر یک 

یونیکورن است.«
یکــی دیگــر از برنامه هــای دبــی ایــن اســت کــه 
شــرکت هایی کــه بیــرون از دبــی رشــد کــرده  و 
تبدیــل به یونیکــورن شــده اند را به خــود جذب 
کند. جمیلی از SWVL مصر که یک یونیکورن 
است نام برد که توســط امارات جذب شده و در 
حال حاضر در دبی مستقر است. تلگرام روسیه 
و بایننس چیــن از دیگر مواردی هســتند که به 
عنــوان یک شــرکت بــزرگ خارجی جــذب دبی 
شده اند و در این ارائه به آنها اشاره شد. جمیلی 
تأکید کرد که استارتاپ های مســتقر در دبی به 

۲۵۰ سرمایه گذار خطرپذیر دسترسی دارند.

 اهــداف کمــی اماراتی هــا در 
اقتصاد دیجیتال

اهــداف کمــی اماراتی هــا براســاس ایــن ســند 
این اســت که حداقل تــا ســال ۲۰۳۰، تعداد ۲۰ 
یونیکورن جدید داشته باشــند و تا سال ۲۰۳۱، 
ســهم اقتصــاد دیجیتــال از تولیــد ناخالــص 
داخلی را بــه ۲۰ درصد برســانند. جمیلی ادامه 
داد: »آنها می خواهند دبی تا سال ۲۰۳۰ تبدیل 
به پایتخــت جهانــی بلاکچین شــود. اماراتی ها 
همچنین بــه دنبال این هســتندکه کشورشــان 
جزو ۱۰ اقتصاد برتر جهان قرار گیرد. یکی دیگر 
از اهداف آنها این است که تا سال ۲۰۳۰ حدود 

۴۰ هزار شغل مجازی ایجاد کنند.«

فرصت ها و تهدیدهای این سند 
برای اکوسیستم نوآوری ایران

رضا جمیلــی در پایان در خصــوص فرصت ها و 
تهدید هایی این ســند برای اکوسیستم نوآوری 
ایران صحبــت کرد. به باور او نباید به این ســند 
به شــیوه ای دولتی که به جام جهانــی قطر نگاه 
می کردیــم و گمــان می کردیم بــا برگــزاری آن، ما 
سرریز گردشگران را خواهیم گرفت، نگاه کنیم.

جمیلــی عنوان کــرد: »حداقل من در این ســند 
فرصتی نمی بینم. این ســند یک مــوج عظیم از 
مهاجــرت را بــرای ما ایجــاد می کنــد؛ مهاجرتی 
کــه خیلــی آســان تر از مهاجــرت بازرگانــان 
و بیزینس من هــای ایرانــی خواهــد بــود. دبــی 
هیچ وقــت مقصــد جذابــی بــرای متخصصــان 
حوزه فناوری اطلاعــات ما نبوده و افــراد ترجیح 
می دادنــد بــه کشــورهای اروپایــی و آمریکایــی 

مهاجرت کنند.«
او ادامه داد: »اما شــهری با فاصله یک ســاعته 
و چنیــن مزیت هایــی، ایــن قابلیــت را دارد کــه 
بخشــی از اکوسیســتم ما را خالی کنــد. ما باید 
روی ایــن موضوعــات کار کنیــم، شــاید تنهــا 
چیــزی که بتواند ســبب کنــدی این روند شــود، 
جذب ســرمایه بــرای اقتصــاد نــوآوری باشــد تا 
اکوسیســتم ما بتواند با آن ســرمایه هایی که در 
حــال وارد شــدن به ایــن بــازی هســتند، رقابت 

کند.«

گردشگری
T O U R I S M
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صنعت نفت آن گونه که می شناسیم چگونه پا گرفت و 
ادامه یافت؟

نقش و کارکرد تاریخی 

طلای سیاه

نوآوری هایی که صنعت نفت و کاربردهای آن را شکل داد 

کشف، استخراج و تولید نفت از آغاز تا امروز 

HISTORYتاریخچه

فرآورده ای به نام نفت برگرفته از سوختن باقیمانده 
گیاهان و حیوانات زیر فشار شدید است. گرمایی 
کــه از ســوختن نفــت ایجــاد می شــود، قــادر بــه 
چرخاندن توربین ها و تولید برق است. اما توسعه 
صنعت انرژی نفت سه مرحله جداگانه را پشت 

سر گذاشته است. 

 شکل گیری بازار و نوآوری
تاریخ انرژی نفت، به میلیون ها سال پیش 
برمی گردد، آنگاه که بقایای گیاهان و حیوانات در 
شــرایط مناســب دفن شــده و زیر فشــار و گرمای 
شدید قرار گرفتند. نشت طبیعی نفت به سطح 
زمین از گذشــته شــناخته شــده بوده و بابلی ها و 
مصری ها بیش از ۵،۰۰۰ ســال پیش برای کارهای 

پزشکی و نظامی از نفت خام استفاده می کردند.

 پایدار شدن و تقویت
 اختــراع نفــت ســفید و شــیوه پالایــش 
نفت در دهــه ۱۸۴۰ کــه پــس از آن در ســال ۱۸۵۵ 
خودروهای بنزینی نیز عرضه شد، درخواست برای 
نفت را افزایــش داد. برخی از نخســتین چاه های 
نفــت در دهــه ۱۸۵۰ حفــر و صنعت مــدرن نفت 

شکل گرفت.

 جریان اصلی
 صنعت نفت با اختراع خودرو در ســال 
۱۸۵۵ رونق گرفت و فرآورده های نفتی به ســرعت 
تبدیل به ســوخت پایــه حمل ونقــل در جهان در 
دهه ۱9۰۰ شد. با پایه گذاری بنگاه بین المللی انرژی 
)IEA( و بنــگاه بین المللی انرژی هــای تجدیدپذیر 
)IRENA(، به دلیل بدتر شدن بحران آب وهوایی، 
گذر از نفــت به ســوی انرژی های پاک تر، آســان تر 

شده است.
 )Abraham Gesner( 1846: آبراهــام گســنر
نفت ســفید را اختراع کرد، این فرآورده جایگزین 

سوخت های پیشین )مانند روغن نهنگ( شد.
1847: جیمــز یانــگ )James Young( گونــه 
اولیه نفــت را تقطیر کــرد. او را پــدر صنعت نفت 

می دانند.

 Edward( 18۵0: جیمز یانگ و ادوارد ویلیام بیننی
William Binney(  نخســتین پالایشگاه تجاری 

نفت جهان را ایجاد کردند.
 Ignacy ( لوکاســیویج  ایگناســی   :18۵2
Łukasiewicz( چــراغ نفــت ســفید را اختــراع و 

نخستین شرکت استخراج نفت را ایجاد کرد.
 Karol( 18۵4: لوکاســیویج و کارلــوس کلوباســا
Klobassa( برخــی از نخســتین چاه هــای نفــت 

جهان را در Bóbrka لهستان ایجاد کردند.
18۵7: نخستین چاه نفت در La Brea ترینیداد 

حفر شد.
18۵۹: ادوین دریک )Edwin Drake(، نخستین 
چاه نفت ماندگار جهان را در ایالات متحده حفر 
کرد که موجب هجوم گسترده به این حوزه و ایجاد 

چندین شرکت بزرگ نفتی شد.
186۵: جان راکفلر )John Rockefeller(، شرکت 
استاندارد اویل )شرکت انحصاری نفتی در ایالات 
متحــده( را ایجاد کــرد. راکفلر را نخســتین چهره 

برجسته )بارون( نفت جهان می نامند.
1882: پس از گشایش نخســتین نیروگاه برق در 
ایــالات متحده از ســوی توماس ادیســون، تقاضا 

برای نفت به عنوان منبع نور کاهش یافت.
188۵: با اختــراع خــودروی بنزینی از ســوی کارل 
فردریش بنز، درخواست برای نفت و بازار جدیدی 

برای این فرآورده ایجاد شد.
1۹20-1۹70: بزرگ ترین شرکت های نفتی جهان، 
موسوم به هفت خواهران بر صنعت نفت جهانی 

چیره شدند.
1۹28: قرارداد Red Line Agreement امضا شد 
که نشان دهنده آغاز انحصار در صنعت نفت بود.

1۹60: ایــران، عــراق، کویــت، ونزوئــلا و عربســتان 
ســعودی، ســازمان کشــورهای صادرکننــده نفت 
اوپــک OPEC را شــکل دادند که نزدیــک به %۳۰ 
نفت خام جهان را تولید می کنــد. اوپک امروز ۱۳ 

عضو دارد.
2016: اوپــک همراه با ۱۰ کشــور دیگر تولیدکننده 
نفت، ائتلافی به نام +OPEC را شکل داد که امروز 
۱۰ کشور عضو آن هستند و نزدیک به ۴۰% نفت 

خام جهان را تولید می کنند.

نفــت بــر همــه جنبه هــای زندگــی مــا 
چیرگــی یافتــه؛ ســوخت خودروهــا را 
فراهم می کنــد، در تولیــد کالاهای 
پلاستیکی، برق خانه ها و انرژی 
کارخانه ها به کار می آید و حتی 
می توان آن را در کودی که غذای 
ما در آن رشــد می کنــد، رهگیری 
کرد. جهان امروز ما نیازمند و زیر 
ســلطه نفت اســت و ایــن مــاده در 
بســیاری موارد دلیل بــروز جنگ  بوده اســت. 
دسترســی به نفت، کشــورها را بســیار ثروتمند می سازد و 

کمبود آن، اقتصاد کشورها را به زانو درمی آورد. به راستی این 
ماده سیاه و چسبنده، چگونه دنیای ما را اداره کرده است؟

 ۳000 ســال پیــش از میــلاد، نخســتین 
کاربردهای ثبت شده نفت

در تاریخ، ما نخســتین مردمی نیســتیم که از منابع نفت 
استفاده می کنیم. برخی از نخستین تمدن ها، وابستگی 
بسیار زیادی به نفت داشــتند. مردم باستانی خاورمیانه، 
نفت خامی را که به شکل حباب  به سطح زمین می رسید، 
اســتفاده می کردنــد. بابلی هــا، عراقی هــای امــروزی، از 
نفت بــرای پیشــگیری از ورود آب به قایق های خــود و برای 

تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N
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ساخت وســاز بهره می بردند. نفت بــرای مصری ها نیز در 
مومیایی کردن اجساد، کاربرد داشت. با این حال به زمان 
زیادی نیاز بــود تا کارآمــدی فراگیر ایــن ماده ســیاه مرموز، 

شناخته شود یا مورد بهره برداری قرار گیرد.

 18۵۹؛ پیدایــش صنعــت مــدرن 
نفت

صنعت نفت، آن گونــه که ما می شناســیم در 
میانه قــرن نوزدهم، پس از کشــف نخســتین 
چاه نفت تجاری قابــل دوام جهــان، در ایالات 
متحده آغاز شــد. این رخداد، در زمانی بود که 
فناوری های نوین، موجب ایجــاد محصولاتی 
جدید از نفــت شــد. یکــی از فرآورده هــای این 

زمان، نفت سفید بود که در جایگاه ســوختی ارزان و تمیز 
بــرای روشــنایی خانه ها محبوب شــد. چنــد ســال پس از 
 Titusville آن، نخســتین چــاه نفــت تجــاری آمریــکا در
پنســیلوانیا ایجاد شــد که به دنبال کاربرد روشی جدید با 
استفاده از یک خط لوله برای حفاری عمیق تر در دسترس 
قرار گرفت. موفقیت حفر چاه در کنار درخواست برای نفت 
ســفید، موجب هجوم برای دسترســی به نفت و آغاز یک 

صنعت بزرگ جدید شد.

 188۵؛ روغن برای سوخت خودروها
اختراع خودروهای موتوری درخواست برای نفت را افزایش 
داد. کارل بنــز )Karl Benz(، مهنــدس آلمانــی نخســتین 
خودروی موتوری را در ســال ۱۸۸۵ اختراع کرد. این وسیله 
جدید با یک فــرآورده فرعــی ارزان قیمت به نــام بنزین کار 
می کرد که در فرآیند تولید نفت ســفید به دست می آمد. 
درخواســت بــرای بنزین پــس از آن به شــکلی چشــمگیر 
افزایش یافت؛ چرا که هنری فــورد )Henry Ford( به قول 
خود برای ساخت خودرویی که هر کسی توانایی خرید آن 

را داشته باشد، در سال ۱9۰۸ با تولید مدل T عمل کرد. 

 1۹08؛ نخســتین اکتشــاف نفــت در یــک 
کشور عربی

درخواســت بــرای نفــت و تولید 
بنزیــن بــرای ســوخت، همــراه 
بــا افزایــش مالکیــت خــودرو 
گســترش یافــت و در ایــن زمــان 
در خاورمیانــه نیز نفت کشــف 
شــد. بــه زودی ذخایــر دیگــری 
در سراســر ایــن منطقــه پیــدا 
شــد، در حالی کــه کشــورهای 
خاورمیانــه فنــاوری و دانــش 
لازم بــرای اســتخراج نفــت را در 
اختیــار نداشــتند. بــه همیــن 
دلیل شرکت های غربی، حقوق 
اکتشــاف و اســتخراج نفت را با 
بهایی ناچیز در اختیار گرفتند. 
تولیــد در خاورمیانه بــه گونه ای 
توســعه یافــت کــه بیــش از ۶۰ 

درصد از عرضه جهانی را پوشش دهد.

 1۹14 تــا 1۹18؛ جنــگ جهانی اول نشــانگر 
مقدار وابستگی جهان به نفت

آغاز جنگ جهانــی اول نشــان داد که دسترســی به نفت 
چقدر برای دفاع اهمیــت دارد و برای تانک ها، کامیون ها و 
کشتی های جنگی به آن نیاز هست. دنیا تا جنگ جهانی 
اول شاهد مسابقه تسلیحاتی در دریا بود، زیرا قدرت های 
جهانی، نیروی دریایی خود را به روز کرده و گسترش دادند. 
کشتی های جنگی مدرن از سوخت  زغال به سوی مصرف 
نفت رفتند که بــه آنها اجازه مــی داد با ســرعت بیش تری 
حرکت کنند و برای مدت زمان طولانی تری در دریا بمانند. 

نفت یکی از منابع انگشت شماری بود که امپراتوری بریتانیا 
تولید نمی کرد؛ بنابراین دسترسی به نفت خاورمیانه تبدیل 
به نیاز راهبردی شد و کشورهای رقیب نیز برای دسترسی به 

منابع نفتی به این منطقه هجوم بردند.

 1۹44؛ استخراج نفت خاورمیانه 
پس از جنگ

رهبران جهانی پس از پایان جنگ جهانی دوم 
می دانستند که نفت کالایی مهم است و کنترل 
نفت عامل کلیدی پیروزی در جنگ بوده است. 
روزولت و چرچیل در دوران جنگ جهانی دوم 
به ذخایــر رو به رشــد نفــت خاورمیانه چشــم 
دوخته بودند. توافقنامه ای نفتی بین انگلیس 
و آمریکا در ۸ آگوست ۱9۴۴ امضا شد که نفت خاورمیانه را 
بین این دو کشور تقسیم می کرد. روزولت گفته بود که نفت 
ایران برای شماســت، نفت عــراق و کویت را با هم تقســیم 
می کنیم، نفت عربستان سعودی هم مال ماست. اما این 

توافق مردم این کشورها را دربرنمی گرفت.

 1۹۵6؛ بحران آبراه سوئز
آنگاه که در دهه ۱9۵۰ خاورمیانه شروع به درک قدرت خود 
کرد، موازنــه قدرت دگرگــون و این تغییــر در جریان بحران 
ســوئز برای بریتانیا آشکار شــد. آبراه ســوئز برای بریتانیا 
مسیری برای واردات نفت از خاورمیانه بود. آنگاه که مصر 
دوباره آبــراه را به دســت آورد، نه تنهــا ضربه ای بــه غرور و 
قدرت بریتانیا وارد شــد بلکه بهای دسترسی به نفت نیز 
برای این قدرت بیشتر شد و سایر کشورهای تولیدکننده 
نفت شروع به اعمال نفوذ خود کردند. افزایش وابستگی 
کشــورها به نفت، موجــب شــد کشــورهای خاورمیانه به 
قدرت و موقعیت چانه زنی خود پی ببرند و با شــرکت های 
نفتی غربی برای سهم بیشتری از سود نفت دوباره مذاکره 

کنند.

 1۹۹0؛ جنگ خلیج فارس
نفــت  بــه  همچنــان  غــرب 
خاورمیانه بسیار وابسته بود و 
پس از حمله عــراق بــه میادین 
نفتــی کویــت، ایــن وابســتگی 
بیشــتر آشــکار شــد. اختــلاف 
بین عراق و کویت بر ســر قلمرو 
و مالکیــت میادیــن نفتــی کــه 
پیشــینه درازی داشــت، بهانــه 
حمله عــراق بــه کویت در ســال 
۱99۰ شــد. نیروهــای عراقــی 
بیــش از ۷۰۰ میــدان نفتــی 
کویــت را آتــش زدنــد و پــس از 
شکســت مذاکرات سیاســی و 
ورود نیروهای ائتلاف کشورهای 
غربی، کویت آزاد و جریان نفت 
که هدف راهبردی جنگ خلیج 

فارس بود، ادامه یافت.

 1۹۹8؛ شــیوه انقلابــی اســتخراج نفــت در 
آمریکا

یکی از شــیوه های ویــژه اســتخراج موســوم بــه فرکینگ 
)fracking( تبدیل به پیشرفتی بزرگ در این زمینه شد. 
در این روش، پمپ کــردن مایعات با فشــار بالا به داخل 
شکســتگی ها و شــکاف های زمیــن و ســنگ های نفتی، 
اســتخراج نفــت از آن هــا را ممکــن می ســازد. تشــویق و 
سرمایه گذاری دولت در کنار افزایش قیمت نفت، شیوه 
فرکینــگ را ســودآور کرد. بــر این اســاس تولیــد نفت در 
آمریکا رونــق گرفت و به کاهــش شــدید واردات نفت از 

خاورمیانه انجامید. 
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چهار فصل با چت جی پی تی

REPORTگزارش

آینده ای را تصور کنید که در آن چند شرکت بزرگ، 
تمام دانش و ابزارهای هوش مصنوعی را در اختیار 
دارند و درســت به همــان شــیوه ای آنهــا را کنترل 
می کنند که پلتفرم های فناوری امروزی، داده های 
افــراد را جمــع آوری و کنتــرل می کنند. در دســت 
داشــتن چنین قدرتــی در حوزه هــوش مصنوعی 
می تواند این شرکت ها را به کنترل تجارت، زندگی و 
سیاست سوق دهد. اگر نتوانیم در سال های آینده 
با چنین انحصارهایی مقابله کنیم، این انحصارها 
می توانند بشریت را در یک دهه آینده به بدترین 
آینــده دیســتوپیایی برســانند. البتــه می تــوان با 
به کارگیری برخی از سیاست ها و ابزارهای نظارتی 
مانند مقررات ضدتراست به مقابله با انحصارهای 
هوش مصنوعــی و حفاظت از داده هــا و مالکیت 
معنوی کمک کــرد. و اما خطرات بلندمــدت که از 
آنها با خطر انقراض هم یاد می شود. این خطرات 
اغلب ناشناخته و مانند فیلم های علمی – تخیلی 
هســتند. برخی از ویژگی های هــوش مصنوعی و 
پیشرفت روزافزون آنها می توانند ماهیت و بقای 
بشریت را تهدید و هوش مصنوعی را از خدمتکار 
به ارباب بدل کنند. باید توجه داشت با اینکه این 
خطرات ناشناخته هستند، اما بر سیاست گذاری 
تأثیر گذاشته اند. برای مثال، بیانیه بلچلی که در 
اجلاس ایمنــی هــوش مصنوعی لنــدن تصویب 
شــد، به شــدت بر خطرات بلندمدت تمرکز دارد. 
البته این بیانیه نگاه گذرایی به خطرات کوتاه مدت 
هم دارد، اما هیچ اشــاره ای به خطرات میان مدت 

نمی کند.

چه جنبه هایی از هوش مصنوعی 
باید کنترل شوند؟

و امــا موضوع دومــی که بایــد به آن توجه داشــت 
جوانبــی از هــوش مصنوعی هســتند که نیــاز به 
کنترل دارند. در واقع علاوه بر خطرات این فناوری 
در پــی نفــوذ روزافــزون آن در زندگــی روزمــره، این 
سؤال به وجود می آید که چه جنبه هایی از هوش 
مصنوعی باید تحت کنترل باشــند؟ برای پاســخ 
به این ســؤال باید در نظر داشــت پیشــرفت های 
هوش مصنوعی لایه لایه هستند و به محاسبات، 
داده ها، الگوریتم ها و کاربردها مربوط می شــوند. 
انتخاب این لایه ها و نحــوه اداره هوش مصنوعی 
پیامدهای گســترده ای هم برای این فنــاوری و هم 

برای جامعه دارد.

 سطح محاسبات:
 برای حکمرانی این سطح مسئله اصلی 
دسترســی بــه ســخت افزار قدرتمندی اســت که 
بتواند مدل های هوش مصنوعــی را پردازش کند. 
در رقابت برای به دست آوردن قدرت محاسباتی، 
دو بازیگر کلیدی یعنی چین و آمریکا وجود دارند 
کــه مــدام در تلاش اند تا دسترســی یکدیگــر را به 
نیمه هادی هایی که می توانند در هوش مصنوعی 
استفاده شــوند، محدود کنند. باید توجه داشت 

کــه در ایــن رقابــت و در زمینــه نیمه هادی هــا 
آمریکا دست بالاتر را نســبت به چین دارد و این 
موقعیت را با محدود کردن دسترسی چین به این 
فناوری ها از طریق تحریم ها و سایر مکانیسم های 

محدودکننده به دست آورده است.

 سطح داده:
 داده هــا ورودی هــای هــوش مصنوعــی 
هستند. داده ها به قدری مهم هستند که گاهی به 
آنها سوخت هوش مصنوعی نیز گفته می شود. با 
این  حال به حفاظــت از داده ها و مالکیت معنوی 
به  اندازه کافی اهمیت داده نمی شــود. در واقع در 
مورد اینکه چه داده هایی به هوش مصنوعی داده 
می شــود، شــفافیت کافی وجــود نــدارد؛ بنابراین 
تنظیم گران هوش مصنوعی باید فشار بیشتری بر 
شرکت های هوش مصنوعی وارد کنند تا در مورد 
استفاده از داده ها و مالکیت معنوی برای توسعه 

مدل های خود شفاف باشند.

 سطح الگوریتمی:
 بیشتر بحث حاکمیت هوش مصنوعی 
پیرامون الگوریتم هــا و مدل های هوش مصنوعی 
است. حاکمیت ها عمدتاً روی خطرات بلندمدتی 
که هوش مصنوعی می تواند برای بشریت ایجاد 
کند، تمرکز می کنند. در واقع در این ســطح تمرکز 
بر چگونگی ارتبــاط داده هــا و پاســخ های تولیدی 
توسط هوش مصنوعی است. دغدغه تنظیم گران 
در این سطح باید محدود کردن استفاده از رویکرد 

منبع باز توسط شرکت های فناوری باشد.

 سطح برنامه ها و ابزارها:
 ایــن مناســب ترین ســطح بــرای تنظیم 
این فناوری اســت. دغدغه حاکمیت ها مدت ها 
اســتفاده از اینترنــت بــود و از هرگونــه مداخلــه 
نظارتــی در نحــوه عملکــرد اینترنــت اجتنــاب 
می کردند. آنهــا توجهی به اســتانداردها و حتی 
عملکــرد زیرســاخت اینترنــت ماننــد تعــداد 
پروتکل های اینترنت یا سیستم دامنه نداشتند. 
ایــن رویکــرد یکــی از عوامل اصلی رشــد ســریع 
اینترنــت اســت. در حال حاضــر در مــورد اینکه 
تنظیم گری و کنترل هوش مصنوعی از چه سطح 
یا لایه ای آغاز شود، بحث هایی وجود دارد. برای 
مثال در آخریــن مذاکرات اتحادیــه اروپا در مورد 
قانون هوش مصنوعــی بحث هایــی در این مورد 
مطرح شــد. در این اجلاس برخی معتقد بودند 
که تنظیم گــری باید در ســطح الگوریتــم صورت 
گیرد و برخی دیگر باور داشــتند که سطح ابزارها 
و برنامه ها باید تنظیم شــود. اما اکثریت با مورد 
دوم موافــق هســتند. جالب اینجاســت که اکثر 
حامیان کدها و الگوریتم های هوش مصنوعی، با 
تنظیم گری سطح ابزارها و برنامه و سطح داده ها 
موافق نیستند، زیرا تنظیم گری این دو سطح به 

نفع این فناوری نیست.

روزولت و چرچیل 
پس از جنگ جهانی 
دوم به ذخایر رو به 

رشد نفت خاورمیانه 
چشم دوخته بودند. 

توافقنامه ای نفتی بین 
انگلیس و آمریکا در 

8 آگوست 1944 امضا 
شد که نفت خاورمیانه 

را بین این دو کشور 
تقسیم می کرد



سومین دورهمی سالانه كسب وكارهای 
رمــزارز، بلاكـچین و دارایــی دیجیتــال

با حمایت

 برای ثبت نام در رویداد
اسکن کنید


